
цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.41103  

-0.01%  
Българска народна банка

EUR/USD:  1.38610 

     +0.01% 
 Българска народна банка

Sofix: 354.45

    -2.02%  
 Българска фондова борса

BG40: 112.25 

-1.08% 
Българска фондова борса

Компании ▶ 11
Интервю ▶ 22 

Очакваме до 15% 
ръст на пазара на 
електроника

Словенската верига “Меркатор”  
се прицели в 3% пазарен дял  
до 2013 г.

Държавата 
разрешава 
на общините 
да вдигат 
данъците

Тема на деня ▶ 8-9

Новини ▶ 7

Компании ▶ 14

Директните 
продажби не 
се оказаха 
добра новина 
за фермерите

“М-Тел” 
обвини 
регулатора в 
непрозрачност

Четвъртък
21 октомври 2010, брой 200 (5011)

Томохиро Накашима, 
изп. директор на Sony за България

НЕПРОТИВ
ОКОНСТИТ
УЦИОНСТ
ВУВАТЕЛС
ТВУВАЙТЕ
Намерението на правителството да национализира професионалните пенсионни 
фондове нарушава принципа за неприкосновеност на частната собственост  ▶ 4-5
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Печеливш
емил Живков 

Губещ
андрей иванов
 

“Стомана Индъстри” с изпълнителен директор Емил Живков 
ще назначи сто нови служители във фирмата. От компани-
ята обясниха, че раздвижването на международните пазари 
дало възможност на металургичния завод да приеме отново 
на работа голяма част от освободените заради кризата ра-
ботници. “Стомана Индъстри” бе едно от първите предпри-
ятия, засегнати от световната икономическа стагнация.

Върховният административен съд отмени като незаконно 
приета цената на билетите за градския транспорт от 1 лев, 
която бе гласувана от СОС на 12 юни 2008 г. Делото бе заведе-
но още същата година от бившия общински съветник Борис 
Цветков (БСП) и двама граждани. Те искат председателят на 
СОС Андрей Иванов да поеме политическата отговорност за 
ощетяването на столичани.

Мнения

По темата  “RWE и 
OMV отложиха реше-
нието си за “набуко”. 
Чета и не ми се вярва 
- толкова ли са зависи-
ми от “Газпром”, като 
бившия канцлер на 
Федералната република, 
или изчакват по-изгодна 
позиция. Тънки смет-
ки със стратегическо 
значение!  

Чета
 

По темата  “над 
700 хил. автомобила 
се движат без “Граж-
данска отговорност”. 
От тях поне 200 000 са 
трошки и НЕ се движат, 
но не са свалени от 
регистрация. Дори по 
улиците на София има 
хиляди зарязани коли... 

рейчо

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Проиграният 
сценарий, или 
можеше ли България 
през тази и 

следващата година да е с 
по-висок растеж. 

2 Над 700 хил. 
автомобила 
се движат без 
“Гражданска 

отговорност”. 
Бързото отчитане на 
застраховката започва в 
края на март. 

3 Едва 7% от 
собствениците 
продават 
жилищата си 

на обявената цена. Над 
40% от продавачите са 
отстъпвали с 30% и дори 
повече през 2010 г.

Приземяването на 
данъчния хеликоптер

Кадрите с луксозните имения 
на родните богаташи, прилежно 
заснети от данъчните през по-
следните дни, ще свършат работа. 
Ако не за друго, поне за подготов-
ката на луксозен фотоалбум. За 
друго не стават. Така поне твърдят 
специалистите по картография 
и геодезия, а те разбират от тези 
неща. Все пак това работят.

Данъчната администрация 
също работи. Видя го цяла 
България, която в продълже-
ние на седмица със затаен дъх 
гледаше имения с басейни и 
сърнички. Гледката впечатли и 
самия премиер, неподозирал, че 
по Черноморието се крие разкош, 
съперничещ на Маями бийч. И 
поръча на финансовия министър 
Симеон Дянков до шест месеца 
да събере данъците за всички тези 
скрити богатства, за да се види 

“колко е тоталът от летенето с 
хеликоптер”.

Всъщност, ако разчитаме на 
снимките на данъчните, обе-
щаните поне 10 млн. лв. приходи 
от акция “Хеликоптер” няма да 
влязат в бюджета не след шест 
месеца, но и след шест пъти по 
толкова. Причината е, че по тези 
кадри в системата на кадастъра 
не може да се идентифицира нито 
един от заснетите имоти. Това е 
позицията на Асоциацията на гео-
дезическите фирми, според чиито 
представители е необходимо да-
леч по-сложно заснемане. За да се 
случи то пък, са необходими лета-
телни апарати, оборудвани с GPS, 
и специални камери за аерофото 
заснемане, които възпроизвеждат 
метричен образ, обясни пред-
седателят на асоциацията инж. 
Мишо Настев. Звучи сложно и 

няма как да не е. Още по-сложно 
става след обяснението, че само 
камерата в тези случаи струва от 
100 хил. до 2 млн. EUR. Но тези 
пари данъчните не е нужно да ги 
вадят от джоба си. Достатъчно е 
да наемат специализирана фирма, 
която тихо и професионално ще 
свърши работа. Но естествено за 
сметка на PR ефекта. 

Всъщност явно и от НАП са 
си дали сметка за стойността 
на снимките от акция “Хеликоп-
тер”. Така че междувременно са 
поискали от Столичната община 
кадастрална справка за облете-
ните райони в полите на Витоша. 
Според директора на Агенцията 
по кадастър Александър Лазаров 
по-голямата част от въпросните 
райони отдавна имат цифрови ка-
дастрални карти, което позволява 
да се правят и електронни справки. 

И тук идва тънкият момент. А 
той не е свързан дори с финанси-
ране, въпреки че и догодина Аген-
цията по кадастъра ще работи с 
бюджет от 10 млн. лв. при необхо-
дими 24 млн. Според нейния ди-
ректор обаче тези пари, а и много 
повече лесно можеше да влязат 
в бюджета, ако още преди 5-6 
години държавата си бе направи-
ла труда да свърже системите на 
кадастъра и на данъчната админи-
страция. Така пред погледите на 
данъчните щеше да е цялата база 
данни за имотите в държавата по 
вид, площи и собственост. 

И тъй като това не се е случи-
ло, данъчните ще продължат да 
надничат зад дуварите на хората, 
каквито коментари предизвика 
акция “Хеликоптер”. Така обаче 
и получената информация ще има 
само клюкарска стойност. 

коментар

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.41123 

+0.27%
Българска народна банка

EUR/USD:1.38590  

     -0.27%
Българска народна банка

Sofix: 361.74

    -0.37%
Българска фондова борса

BG40: 113.48

+0.50%
Българска фондова борса

Компании ▶ 11
Интервю ▶ 9

Истинският въпрос е 
защо прокуратурата 
не разследва Доган

Границите може отново да бъдат 
затворени заради колите без 
"Гражданска отговорност"

Новият 
бюджет на 
здравната каса 
я превръща в 
социален фонд

Пазари ▶ 12

Новини ▶ 6

Компании ▶ 14

Доларът  
ще остане 
дълго в 
изкуствен 
нокдаун

Търговците на 
автомобили са 
резервирани 
към идеите 
за данъчни 
стимули

Сряда
20 октомври 2010, брой 199 (5010)

Иванка Иванова, 
институт „Отворено общество”

Проиграният 
сценарий
Или защо беше напълно постижимо 
България да има по-висок растеж през 
тази и следващата година ▶ 4-5
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По кадрите 
от акция 
“Хеликоп

тер” в системата 
на кадастъра не 
може да се иден-
тифицира нито 
един имот
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коментар

Да не 
забравя-

ме, Гърция и 
Румъния фалира-
ха заради следва-
не на популист-
ки политики, 
предлагани от 
синдикатите

Георги ангелов, 
старши икономист в “Отворено 
общество”

цитат

Начинът, по който е извършен обирът, 
говори, че в него са участвали и 

митнически служители, от които може да е 
изтекла информация

Число на деня

15 
млн. лв. ще са загубите от непродаден ток заради 

удължаването на плановия ремонт на шести блок на 
АЕЦ „Козлодуй”

▶
 директорът на агенция „Митници” Ваньо Танов за кражбата от митнически 

склад на 340 кг злато, конфискувани при акцията „Леярите”

Странно съвпадение провали началото  
на делото за подкуп срещу Николай Цонев
Прокурорът е 
убеден, че има 
достатъчно 
доказателства за 
даване на подкуп

Софийският градски съд не 
даде ход на делото по обви-
нение в подкуп срещу бив-
шия военен министър Ни-
колай Цонев, съдията Петър 
Сантиров и бившия главен 
секретар на Министерството 
на финансите Тенчо Попов. 
Причината беше, че по съ-
щото време срещу Цонев 
беше насрочено друго дело 
пред Военния съд в София.

Много 
доказателства, но и 
много хипотези
Наблюдаващият прокурор 
по делото в СГС Божидар 
Джамбазов обяви, че по 
случая има достатъчно до-
казателства. “Към момента 
сме изградили становище, 
че има достатъчно доказа-
телства за даване на подкуп”, 
каза Джамбазов, но обясни, 
че за престъплението има 
“много хипотези”.

Бившият военен министър 
в кабинета на тройната коа-
лиция, както и Сантиров, и 
Попов бяха задържани при 
шумна акция на 1 април. 
Случаят стана скандален 
заради реплика на зам. град-
ския прокурор на София 
Роман Василев, който при 
акцията накара Цонев да 
коленичи с репликата: “Тъй 
като сте си абсолютен прес-

тъпник... колеги, както за 
всеки един престъпник - как-
то трябва. Долу на земята!” 
Арестът, който беше заснет 
и разпространен от прес-
центъра на МВР, предизви-
ка обвинения, че Василев е 
нарушил презумпцията за 
невинност. 

Според обвинението Ни-
колай Цонев е предложил 
подкуп на съдията Санти-
ров, който да осуети дело 
за щети срещу него. Тенчо 
Попов пък беше задържан в 
момента на предаването на 
предполагаемия подкуп от 
20 хил. лв. 

Лоши  
обстоятелства
Делото пред Военния съд за-
почна, след като през май во-
енноокръжната прокуратура 
внесе обвинение за сключ-
ване на четири неизгодни 
сделки по времето, когато е 
бил  директор на Дирекция 
“Управление на доставките” 
в Министерството на отбра-
ната. Според прокуратурата 
с договорите за доставка на 
авто- и авиационно имуще-
ство военното министерство 
било ощетено с над 970 000 
лв. Заседанието в сряда беше 
насрочено почти по същото 
време, когато и това в Со-
фийския градски съд. По 
тази причина Цонев закъсня 
за заседанието. Следващо-
то заседание на съда беше 
насрочено за след месец и 
тогава процесът трябва да 
започне.

Филипа радионова

Фалстарт

Никога не е скучно в 
държавата на синдикати-
те, всеки ден нов заек из-
скача от шапката им. След 
като синдикатите прокара-
ха доказано вредната идея 
да се вдигнат осигуровки-
те, сега искат да национа-
лизират професионалните 
пенсионни фондове.

Асоциацията на пен-
сионните фондове има 
становище по въпроса, 
в което между другото 
казват: „болшинството 
от цитираните факти и 
цифри, които се използват 
като аргументи в подкрепа 
на направеното предложе-
ние, са неверни, а някои 
от тях и целенасочено 

манипулирани”.

Освен жонглирането с 
недоказани твърдения  
всъщност национализа-
цията на професионал-
ните пенсионни фондове 
поражда множество други 
проблеми. Най-фунда-
менталният от тях е, че се 
влошава правната сигур-
ност в страната, която и 
без това не е много висока. 
Ако по някакви не съвсем 
ясни причини държавата 
може да национализира 
пенсионни фондове с 
половин милиард лева 
активи, какво пречи да се 
национализира всеки друг 
отрасъл в икономиката, без 
обезщетение за действа-

щите фирми? Ако мине 
тук, кой отрасъл ще има 
сигурност да инвестира 
за години напред, ако има 
риск тези инвестиции да 
не се върнат никога?

Друг проблем е, че това 
са лични спестявания 
на осигурените - и те са 
по лични партиди. Тоест  
миньорът Иван Иванов 
10 години е работил и 
внасял осигуровки, за да 
има лични спестявания, за 
да се пенсионира по-рано. 
Откъде-накъде държавата 
ще взема неговите спестя-
вания, за да плати пенсия 
на друг човек, Петър 
Петров, който почти не е 
работил като миньор и не е 

внасял вноски - но също по 
някакъв начин се е пенси-
онирал?
Между другото въобще не е 
ясно, че национализацията 
ще подобри държавния 
бюджет. Това е еднократен 
акт, а според правилата 
на Евростат еднократните 
ефекти не се включват в 
бюджетните данни. Тоест 
всъщност бюджетният 
ефект вероятно ще е нега-
тивен.

Между другото да не 
забравяме реалния 
проблем - в България 57% 
от хората се пенсионират 
преди пенсионна възраст, 
вкл. хора се пенсионират 
на 40-50 години. В нито 

една страна не може да 
има стабилна пенсионна 
система, ако повечето хора 
заобикалят правилата. Този 
проблем трябва да се реши, 
а не да се създават още 
проблеми с цел неговото 
временно замазване. Син-
дикатите, които с лобиране 
през годините са пробили 
толкова дупки в пенсион-
ната система, трябва да си 
посипят главата с пепел, а 
не да предлагат още вредни 
политики.

Да не забравяме, Гърция 
и Румъния фалираха зара-
ди следване на популистки 
политики, предлагани от 
синдикатите. Не трябва да 
вървим по техния път. 

Според обвинението николай цонев (вдясно) е предложил подкуп на съдия, който да осуети дело за щети срещу 
него            СнимКА мАринА АнгЕлОвА

▶
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Под натиска на синдика-
тите правителството обяви 
намерението си да национа-
лизира професионалните 
пенсионни фондове. Така е 
на път, вместо да разреши 
един проблем, да създаде 
няколко нови.

Заплахата
До края на годината ще бъде 
създаден държавен солида-
рен фонд към НОИ за ранно 
пенсиониращите се работ-
ници, обяви министърът на 
труда Тотю Младенов след 
вчерашното заседание на 
правителството, на което бе 
одобрен бюджетът на НОИ 
за следващата година. От 1 
януари 2011 г. пенсионните 
вноски, които работодатате-
лите правят за работниците 
си първа и втора категория 
труд (съответно 12 и 7%), 
вместо в професионалните 
пенсионни фондове ще за-
почнат да постъпват в този 
нов фонд. Пак от началото 
на годината от него ще за-
почнат да се изплащат пен-
сиите на тези работници.

Създаването на новия 
пенсионен фонд ще бъде 
разписано в Кодекса за со-
циално осигуряване заедно 
с всички останали промени 
в пенсионната система. Та-
зи събота ще има заседание 
на Съвета за тристранно съ-
трудничество, на което ще 
бъдат обсъдени промените, 
в следващата сряда те ще 
бъдат гледани в Министер-
ския съвет и после влизат 
за гласуване в Народното 
събрание.

Все още не е известно в 
какъв срок активите на де-
ветте професионални пен-
сионни фонда в България 
ще бъдат прехвърлени в но-

вия фонд към НОИ. Това ще 
бъде разписано в Кодекса за 
социално осигуряване, там 
ще има ред и график, обяс-
ни министър Младенов.  В 
момента експерти правели 
разчетите. 

Смяна на позицията 
за по-малко от 24 
часа
Само преди ден министър 
Младенов обяви на заседа-
ние на Съвета за тристран-
но сътрудничество, че и 
догодина НОИ ще продъл-
жи да плаща пенсиите на 
категорийните работници 
вместо професионалните 
фондове. Така отлагането 
щеше да бъде направено за 
четвърта поредна година. 
Досега причината беше, че 
тези фондове не са натру-
пали достатъчно средства, 
за да изплатят очакваните 
пенсии на работещите при 
тежки условия на труд. Ми-
нистър Младенов обеща, 
че до средата на 2011 г. 
правителството ще изготви 
законови промени за реша-
ване на проблема.

Синдикатите веднага ре-
агираха гневно. Нямаме га-
ранция, че наистина ще се 
вземе решение, искаме да 
се реши веднъж завинаги, 
като се създаде солидарен 
фонд, който да поеме пен-
сиите на категорийните ра-
ботници, обявиха профсъ-
юзите и отново заплашиха 
с миньорски протести.

Интересното е, че пред-
ложението за национали-
зация на активите на про-
фесионалните фондове е 
направено не от министър 
Младенов, а от най-недо-
любвания от синдикатите 
министър - Симеон Дянков. 

Изземването на активите на 
професионалните пенсионни 
фондове ще постави правителството 
в още по-сложна ситуация

Да не отлагаме въпроса за 
още една година, защото и в 
края на следващата година 
пак ще сме в хипотезата на 
предишното правителство 
- три пъти го е отлагало, 
казва той пред другите ми-
нистри от кабинета. След 
което получава подкрепата 
на премиера Бойко Бори-
сов.

Проблем 
след проблем
Реакцията от страна на ра-
ботодателските организа-
ции, на самите пенсионни 
фондове и на експерти в 
областта на осигуряването 
e много показателна - при-
емаме това решение като 
предпоследно, казват те. 
Според тях по този начин 
правителството си създава 
огромен проблем.

На първо място, тук 
се извършва престъпле-
ние срещу собствеността 
на хората, казва Евгений 
Иванов, изп. директор на 
КРИБ. Всеки един от ра-
ботещите първа и втора ка-
тегория има лична партида 
от натрупаните средства в 
професионалните фондо-
ве, която сега отива в общ 
кюп и той губи правата 
си върху тях. На практи-
ка това е посегателство 
върху частна собственост, 
т.е. нарушава се чл. 17 на 
конституцията. 

Национализират се сред-
ства, внасяни от работо-
дателите в индивидуални 
партиди на работниците, и 
това няма как да не създа-
де правен проблем, смята 
и бившият шеф на НОИ 
Йордан Христосков. 

А проблем няма как да не 
се появи - хората може да 

Вдигат с три години 
стажа и за полицаите и 
военните от 2011 г.

На заседание на тристран-
ния съвет в събота ще бъдат 
обсъдени за последен път и 
промените в Кодекса за со-
циално осигуряване, свърза-
ни с осигурителния стаж и 
възрастта за пенсиониране 
с визия за следващите 20 
години.

вдигане на стажа за 
всички
Както вече е известно, от 1 
януари 2011 г. с по четири 
месеца започва плавното 
увеличаване на осигури-
телния стаж с три години 
на всички работещи в Бъл-
гария - не само на тези, 
които са трета категория и 
които са масовият случай, а 

и на работниците при тежки 
условия на труд (първа и 
втора категория), както и на 
служителите от системите 
на МВР, отбраната и съдеб-
ната система. Това съобщи 
вчера министърът на труда 
Тотю Младенов.

График
От 2015 г. започва плавното 
увеличаване на възрастта за 
пенсиониране с общо три 
години на работещите първа 
и втора категория труд.

От 2024 г. започва уве-
личаване на възрастта за 
пенсиониране плавно с по 6 
месеца годишно до достига-
не на 63 г. за жените и 65 г. 
за мъжете.

Пак от същата година хо-
рата, на които не им дости-
га стаж за пенсиониране, 
но са работили най-малко 
15 години, ще могат да се 

пенсионират на 67 г. при 
сегашни 65 г.

В резултат на тези проме-
ни през 2017 г. фонд “Пен-
сии” ще се стабилизира, т.е. 
няма да е с дефицит. Оттога-
ва коефициентът за стаж ще 
се увеличи от 1.1 на 1.2.

През 2025 г. разчетите 
показват, че пенсиите ще 
покриват 65% от заплатата, 
получавана преди пенси-
ониране.

От 2032 г. ще започне из-
плащането на пенсии от 
Сребърния фонд. В него 
в момента има 1.7 млрд. 
лв. За 20-годишен период 
смятаме, че ще се натрупат 
достатъчно приходи от при-
ватизация и концесии, както 
и достатъчно доходност, за 
да посрещне силно влоше-
ната демографска картина и 
дефицита в системата, заяви 
министър Младенов.        

Младенов: През 2017 г. НОИ вече няма да е на дефицит

не искат парите им да бъдат 
прехвърлени в общ държа-
вен фонд, може дори да не 
искат да се пенсионират по-
рано. И това им дава пълно 
право да съдят държавата. 
Освен това тези средства 
по закон се наследяват от 
роднините на починалия 
притежател. Загубата от 
подобно наследяване също 

ще създаде драми. 
Почти толкова сериозен 

е финансовият проблем 
около евентуалното прех-
върляне на активите на 
професионалните фондове 
към НОИ. Не става въпрос 
за трансфер на налични 
пари, а на финансови ин-
струменти - акции, цен-
ни книжа, недвижимости, 

казва Григор Димитров, 
експерт от Българската сто-
панска камара и бивш шеф 
на пенсионноосигурително 
дружество. Ако те бъдат 
продадени на капиталовия 
пазар, оценката им ведна-
га ще падне в резултат на 
самото предлагане. Така 
натрупаните близо 500 млн. 
лв. ще се стопят. Част от 

През 2025 г. разчетите показват, че пенсиите ще покриват 65% от заплатата, 
получавана преди пенсиониране
▶

След критиката на синдикатите финансовият министър Дянков се огъна  снимка марина ангелова▶
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Какво е правило пре-
дишното правителство? 
Като дойде време т.нар. 
частни пенсионни фондо-
ве да почнат да изплащат 
пенсии, те го отлагат за 
следващата година. Като 
дойде пак време да изпла-
щат пенсии - те го отлагат 
за по-следващата година. 
Като дойде време пак за 
изплащане на пенсии, те 
го прехвърлят още един 
път за следващата година 
вече когато идваме ние. 

Ние първо застанахме 
и искахме обективно да 
преценим каква е реалната 
ситуация и казваме, че щом 
по закон частните пенси-
онни фондове трябва да 
плащат, за това около 500 
млн. лв. има ресурс налети 
в тях - да си плащат, такъв 
е законът, защо ние ще вли-

Миньорите да протестират 
под прозорците на фондовете

В тези фондо-
ве около 20% 
от парите 

отиват за разходи. 
Там са скъпи коли, 
там са скъпи секре-
тарки

Бойко Борисов, 
министър-председател

заме в това разплащане. 

Само че се оказа, че ако 
от 1 януари изпълним 
закона, те могат да платят 
примерно по 50 лева 
пенсия на миньор, защото 
има толкова натрупани. 
Защото в тези фондове 
около 20% от парите 
отиват за разходи. Там са 
скъпи коли, там са скъпи 
секретарки също така. И 
това харчи много пари.

Миньорите трябва да 
отидат под прозорците 
на частните пенсионни 
фондове да ги питат защо 
ще им изплатят 50 лева 
пенсия. Само че миньо-
рите няма да отидат под 
частните пенсионни фон-
дове, а ще дойдат тук пред 
мен и ще искат от мен тези 
пари. Нали така?

тези средства са в банкови 
депозити, което няма как 
да не създаде напрежение 
в банковата система, ако 
бъдат изтеглени. 

Според експерти се спе-
кулира с това дали наисти-
на има проблем за всички, 
които са осигурявани в про-
фесионален фонд. Говори 
се на едро, че ще се изпла-

щат малки пенсии, посоч-
ват се усреднени величини, 
но никой не е идентифи-
цирал колко хора ще бъдат 
засегнати и поради какви 
причини нямат достатъчно 
натрупани средства. Защо-
то, ако си работил само го-
дина или две при тежки ус-
ловия, не може да очакваш 
голяма пенсия заради това. 

Сега обаче синдикатите ис-
кат да решат проблема на 
всички, като вкарат парите 
в общ фонд, където не е 
ясно кой какво е внасял. Те 
забравят, че присъстват в 
попечителските съвети на 
професионалните фондове 
и можеха много отдавна да 
алармират за проблемите. 

Мила Кисьова

Според нашите членове 
частните фондове трябва 
да бъдат така добри да 
изпълняват функциите, за 
които са получили ли-
ценз. На тях държавата и 
обществото са им при-
знали правото да събират 
пари. Тези пари обаче не са 
предназначени единствено 
за разходи на администра-
цията, а са преди всичко 
за изпълнение на тези 
функции. Оставяме настра-
на  факта, че държавните 
органи не са си свършили 
работата в продължение на 
три години - не са оказали 
необходимия натиск, не са 
извършили необходимите 
проверки, не са предприе-
ли необходимите действия 
за започване на изпълнени-
ето на ангажиментите на 
тези пенсионни фондове. 
По какви причини и под 
какво въздействие, на нас 

Не искаме повече компромиси

Държавните 
органи не са 
си свършили 

работата в про-
дължение на три 
години

Цветан Симеонов, 
председател на БТПП

разходите, обявява не-
състоятелност и си поема 
отговорността за това. 

На практика ръковод-
ствата на частните пен-
сионни фондове са пазили 
службичката и местата 
си, вместо да се постараят 
да изпълнят основния си 
ангажимент. Сега това пра-
вителство е в правото си да 
опита друг начин. Дали той 
ще е добър, също трудно 
можем да определим. За 
нас има проблем, ако на-
истина настъпи одържавя-
ване, защото досега не си 
спомняме успешен случай 
на стопанско управление 
от страна на държавата, 
което да е по-ефективно от 
частното управление. Ако 
това се случи, дано не се 
окаже, че са се облагоде-
телствали предишните ак-
ционери на тези фондове. 

Изненадани сме от пози-
цията на кабинета. Преди 
по-малко от 24 часа пред 
нас твърдяха, че до среда-
та на 2011 г. след прегово-
ри ще се намери решение 
на проблема.

Според нас обаче фон-
довете имат възможност 
спокойно да започнат да 
плащат от началото на 
2011 г. Естествено тези, 
които нямат пълни вноски 
не могат да очакват големи 
пенсии. Ако това е заради 
неплащане от страна на 
работодателя, НАП трябва 
да издири тези наруши-
тели. 

Чакат ни дълги съдебни процедури

Само в 
Африка и в 
някои стра-

ни на Латинска 
Америка се пред-
приемат подобни 
действия

Евгений иванов, 
изп. директор на КРИБ

Очакваме дълги съдебни 
процедури. КРИБ като ра-
ботодателска организация 
ще подпомогне фондовете 
в това отношение.

Днес на фондовата 
борса всички индекси 
са в червено само при 
споменаването на думата 
“национализация”. Ще 
видите утре каква ще бъде 
реакцията на международ-
ните пазари. България ще 
бъде зачеркната от листите 
на инвеститорите. Само в 
Африка и в някои страни 
на Латинска Америка се 
предприемат подобни 
действия. 

Пенсиите са малки, защото 
ръстът на доходите е слаб

В закона има 
някои несъ-
вършенства, 

но те не са същест-
вени за системата

Григор Димитров, 
експерт в БсК

Основната причина в 
тези професионални 
фондове да няма доста-
тъчно натрупани средства 
е това, че ръстът на дохо-
дите през тези 10 години 
се оказа много по-нисък 
от този, който се очак-
ваше. След това кризата 
изяде около 23-24% от до-
ходността на активите във 
фондовете, а също така 
замрази през последните 
години заплатите. При 
тези ниски доходи и тази 
криза се оказа, че времето 
не е било достатъчно, за 
да се натрупа достатъчно 
висока доходност. Вярно 

Бюджетът на НОИ за ���� г.

Увеличение на вноската 
за фонд "Пенсии" от �� 
на ��.�%

Премахване вноската от �.�% към 
фонда за гарантиране 
на вземанията на работниците 
при фалит на предприятие

Административно увеличение 
на минималните осигурителни 
прагове с �.�% 

�.�% ръст на средния 
осигурителен доход 
����.�� лв.�

Диференцирани минимални 
осигурителни прагове 
за самонаетите в зависимост 
от доходите, декларирани 
през ���� г.

Минимален осигурителен 
доход за земеделски 
производители � ��� лв.

Работодателите ще продължат
 през ���� г. да плащат ��% 
от възнагражденията през 
първите три дни от болничните

Изплащане на обезщетения 
при безработица в размер на ��% 
от осигурителния доход преди 
загуба на работата

за облагаем годишен доход 
до ���� лв. � ��� лв.
от ���� лв. до ���� лв. � ��� лв.
от ���� лв. до ���� лв. � ��� лв.
за облагаем годишен доход 
над ���� лв. � ��� лв.

110 
МЛН. ЛВ.
повече приходи 
от увеличените
 минимални 
осигурителни 
прагове

372.8 
МЛН. ЛВ.
повече приходи 
от увеличената 
осигурителна 
вноска

15.5 
МЛН. ЛВ.
по�малко разходи 
за НОИ от плащането 
на обезщетения 
за болнични

1.6 
МЛРД. ЛВ.
Дефицит
�при �.� млрд. 
лв. за ���� г.�

ни е трудно сега да кажем, 
но не трябва да се правят 
повече компромиси. В нор-
малния бизнес, ако някой 
не може да си посрещне 

е, че в закона има някои 
несъвършенства, но те не 
са съществени за систе-
мата.

При спокойна об-
становка, при добри 
анализи за колко души е 
критично положението и 
след колко време профе-
сионалните фондове мо-
же да натрупат достатъч-
но средства, би могло да 
се намери решение. Не 
е направен задълбочен 
анализ на състоянието, за 
да се видят какви мерки 
да се вземат. Не трябва 
да се бърза.

Всеки ден се сменя позицията
Никола Абаджиев, 
председател на Ус на БаДДПО

Имаме официално 
решение на управи-
телния съвет на асо-
циацията и за разлика 
отпреди този път няма 
да коментираме нищо 
пред никого. Докато 
не получим оконча-
телни и категорични 
текстове с решенията, 
няма да правим изя-
вления. 
Всеки ден се изливат 
революционни идеи 

и се сменят позиции. 
Докато всичко стане 
ясно, ще си кажем 
мнението и пред 
всички институции, 
и пред комисиите в 
парламента. Досега 
получавахме раз-
лична информация и 
последния път, когато 
реагирахме, ни каза-
ха, че това няма да се 
случи. Сега се оказа, 
че ще се случи.

След критиката на синдикатите финансовият министър Дянков се огъна  снИмКа маРИна ангелОва▶
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Съдът: Поскъпването на  
билетите в София е незаконно

Над 15 млн. лв. са предви-
дени в проектобюджета на 
Националната здравнооси-
гурителна каса за 2011 г. за 
придобиване на нефинансо-
ви активи. За сравнение тази 
година това перо е било на 
стойност само 2 млн. лв.

В мотивите за приемането 
на нормативния акт е запи-
сано, че тези средства се 
увеличават с над 13 млн. лв., 
защото трябва да започне 
здравната реформа. Сред 
описаните дейности обаче 
има такива, които вече са 
извършени или пък са пла-
нирани за някоя следваща 
година.

Парите ще бъдат изразход-
вани за развитие на паци-
ентско здравно досие, усъ-
вършенстване на системата 
за електронно отчитане на 
изпълнителите на медицин-
ска помощ, закупуване на 
квалификационна система, 
внедряване на диагнос-
тично свързани групи като 
механизъм за финансиране 
на болниците, закупуване 
на групиращ софтуер и пр. 
Голяма част от изредените 
промени и нововъведения 
най-вероятно няма да станат 
факт от следващата година, 
още повече че диагностично 
свързаните групи е планира-
но да бъдат внедрени през 

Бюджетът на НЗОК предвижда  
15.5 млн. лв. за “реформи”
Лекарите планират протест на 1 ноември

Върховният 
административен 
съд обяви, че  
увеличението на 
цената от 0.70 на 1 
лв. през 2008 г. е в 
нарушение
Върховният администра-
тивен съд (ВАС) отмени 
цената на билетите от 1 
лев, която беше гласувана 
от градския парламент през 
юни 2008 г. Делото беше за-
ведено още същата година 
от бившия общински съвет-
ник от БСП Борис Цветков и 
двама граждани. ВАС обяви 

цената за незаконно приета, 
заедно с приетите тогава 
нови цени на талоните и на 
абонаментните карти. Пре-
ди увеличението цената на 
билета беше 0.70 лв.

Грешката на градския 
парламент е, че е приел 
увеличение на цените без 
задължителната финансова 
обосновка. Предложението 
беше внесено от тогаваш-
ния зам.-кмет по транспор-
та Велизар Стоилов, който 
няколко месеца по-късно 
подаде оставка заради скан-
дал с нагласен конкурс кон-
цесия за автобусни линии.
Това означава, че до септем-

ври 2008 г., когато влиза в 
сила нова наредба за транс-
порта, Столичната компа-
ния за градски транспорт е 
генерирала незаконни при-
ходи, възлизащи на над 20 
млн. лв. Спорен е въпросът 
дали цената е незаконна и 
до този момент, тъй като не 
е променяна, а и все още не 
е финансово обоснована.

Според Борис Цветков 
общината сега трябва да 
предвиди процедура, по 
която гражданите и фир-
мите, пазещи билети от 
този период, да бъдат обез-
щетени. 

Ани Коджаиванова

 “Атака” протестира в Пловдив, след като Народното събрание така и не обсъ-
ди искането за референдум за членството на Турция в ЕС. Депутатите решиха 
точката да отпадне от дневния ред, а в сряда изтече срокът, в който обсъж-
дането трябваше да стане. Лидерът на “Атака” волен Сидеров обяви, че сваля 
безусловната си подкрепа към мнозинството. “Ако ГЕРБ не ни подкрепят, ГЕРБ 
пада и “Атака” ще управлява България”, обяви Сидеров

▶

Бездънен джоб
Образованието 
ще получи още 
40 млн. лв.
 

Министерството на 
образованието ще получи 
40 млн. лв. повече в бюдже-
та за следващата година, 
съобщи министър сергей 
Игнатов. Те ще бъдат раз-
пределени поравно между 
висшето и средното обра-
зование. Парите са му обе-
щани от финансовото 

▶

министерство. По-рано 
през деня студентите от 
софийския университет 
обявиха протест на 1 ноем-
ври заради малкото пари. 

Това е поредното минис-
терство, което получава 
допълнително пари, въпре-
ки че бюджетът за следва-
щата година е с планиран 
дефицит от 2.5% от БВП. 
Преди това МВР получи 50 
млн. лв. отгоре, на Минис-
терството на културата 
също са обещани още 10 
млн. лв. над първоначалния 
проект.

▶

2012 г. “Това е неразумно 
по време на криза. Пък и аз 
вече не знам на кое точно му 
казват реформа”, каза пред в. 
“Пари” членът на комисията 
по здравеопазване към пар-
ламента Хасан Адемов. 

 Парите ще бъдат израз-
ходвани и за софтуер, който 
трябва да осигури защита 
на външните части на мре-
жата на НЗОК, така че да 
бъде предпазена “чувстви-
телната информация”. Оказа 
се обаче, че този софтуер 
вече е бил внедрен и за да 
заработи напълно, не са не-
обходими толкова средства. 
Според Евгени Душков от 
КТ “Подкрепа” това перо 
в проектобюджета е чисто 
разхищение на парите за 
здравеопазване.

и пак замириса на про-
тести
Ако бюджетът бъде приет, 
синдикатите и лекарите за-
плашиха с протести в цялата 
страна от 1 ноември. Те ще 
се изразяват в едночасово 
спиране на работа. Този път 
лекарите се заканиха да не 
подписват документи и ще 
чакат изпълнение на иска-
нията си. Ако това не ста-
не в едномесечен срок, ще 
се премине към ефективни 
стачни действия. 

Заплахи и закани

“На подпис”
Очаква се още днес проек-
тозаконът да бъде приет “на 
подпис” от Министерския 
съвет. Процедурата означа-
ва, че някои от министрите 
имат особено мнение по те-
кста. “Как е възможно това, 
след като документът не е 
бил обсъждан на министер-
ски съвет”, казва зам.-пред-
седателят на комисията по 
здравеопазване в парламен-
та Ваньо Шарков. Според 
него това е прецедент. 

По време на заседанието 
на министрите вчера пре-
миерът Бойко Борисов обаче 
е бил категоричен, че този 
проектобюджет е единстве-
ният начин положението в 
здравеопазването да бъде 
спасено, става ясно от сте-
нограмата от срещата. 

Той е дал задача на здрав-
ния министър Стефан Кон-
стантинов да внуши на всич-
ки, че без прехвърлянето на 
340 млн. от НЗОК към здрав-
ното министерство ще се 
наруши финансовата стабил-
ност на страната и “всички 
ще обеднеят като при Жан 
Виденов”. С прехвърлянето 
на тези пари обаче ще бъдат 
финансирани дейности като 
спешната помощ и хемоди-
ализата, където масово се 
приемат неосигурени лица и 
досега за тях плащаше дър-
жавата.  Според стеногра-
мата Борисов поставя още 
едно искане към министрите: 
да намерят начин, “който не 
противоречи на конституци-
ята”, всички да си плащат 
здравните вноски. 

Елена Петкова

Трябва  
да намерите 

непротиворечащ 
на конститу-
цията текст - 
всички да  
си плащат  
за здраве

снИМка reuters

Проектобюджетът на НЗоК за 2011 г. вероятно ще бъде приет от правителството “на подпис” днес▶

Констан-
тинов, 

трябва да им 
обясняваш, че 
ще нарушим 
финансовата 
стабилност 
и тогава ще 
обеднеят 
всички българи 
както при Жан 
Виденов. Така че 
тезата “лошият 
Дянков” трябва 
да я забравят! 

Цитати на Бойко Борисов
снИМка БоБИ ТошеВ
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▶ Йорданка Фандъкова и Минко Герджиков твърдят, че общината няма да има 
сериозни неразплатени задължения в края на годината  снимка емилия костадинова

Четвъртък 21 октомври 2010  pari.bg

Държавата ще разреши на общините 
да вдигат данъци и да въвеждат нови
Общините ще може 
драстично да увели-
чават данък сгради и 
да определят кой да 
плаща данък лукс

През 2011 г. общините ще 
може да въведат доста по-
висок данък сгради. Това 
ще стане възможно, ако 
парламентът одобри пред-
ложените от финансовото 
министерство промени в 
Закона за местните данъци 
и такси. Освен това общи-
ните ще имат право да въ-
ведат дори и данък “лукс” 
за по-скъпите къщи и коли. 
Планирано е съществува-
щата сега туристическа 
такса, която се събира от 
клиентите на хотелите,  да 
се превърне в данък. 

Таванът скача
Сега общините определят 
размера на данък сгради, 
като той трябва да е 0.1 до 
2.5 промила върху данъчна-
та оценка. Предложението 
на финансовото министер-
ство е рамката на данъка 
да е между 0.1 и 4.5 про-
мила от данъчната оценка, 
т.е. таванът се вдига почти 
двойно. “По този начин на 
общините се дава повече 
свобода. Това е стъпка в 
правилната посока. Въпрос 
на избор е дали общините 
ще повишат данък сгради 
или не. Според нас дори не 
трябва да има минимална 
ставка на местните данъ-
ци, защото някоя община 
може да реши да не облага 
с определен налог жителите 
си”, коментира Светла Кос-
тадинова от ИПИ. 

Кои сгради 
са “луксозни”
Министерството предлага 
още с данък “лукс” да се 
облагат и имотите, чиято 
данъчна оценка надвишава 
средната за общината. Тога-
ва налогът за тези жилища 
се завишава с 30% спрямо 
определения за имотите 
в общината. Средната да-
нъчна оценка трябва да се 
определи от общината на 

базата на данните за да-
нъчните оценки на тери-
торията на дадена община 
за съответната година. Тя 
трябва да се утвърждава от 
общинския съвет и да се 
обявява публично на сайта 
на съответната община до 
1 март на текущата годи-
на. Това означава, че една 
къща може да се определя 
като луксозна, ако е в една 
община, и да не попада в 

категорията, ако е в друга 
- например в по-малко раз-
витите райони.

Без отстъпка
Предвижда се още да се 
премахне възможността да-
нък сгради да се плаща на 
четири вноски. Занапред ще 
има само две - до 30 юни и 
до 30 ноември. Няма да има 
и отстъпка от 5% за платен 
наведнъж данък. “Явно об-

щините искат да генерират 
приходи своевременно. 
Обаче данъкоплатците ще 
трябва по-рано да си плани-
рат кога да платят данъците 
си. Четирите вноски даваха 
възможност на повече хора 
да са изрядни платци”, ко-
ментира Костадинова. 

Ако предложенията на 
финансовото министерство 
минат в парламента, с да-
нък “лукс” ще се облагат и 

колите с мощност на двига-
теля над 149 киловата. На-
логът за тях ще се определя 
в диапазона между 3.30 и 
7.38 лева за 1 киловат над 
посочената граница. Така 
нова мощна кола ще трябва 
да плати данък над 1000 лв. 
И този данък ще се плаща 
на 2 пъти, като ако парите 
се внесат накуп, ще има 5 
на сто отстъпка. 

Единно облагане
При облагането на патент-
ната дейност също са пред-
видени промени. Ако се 
извършва повече от една 
патентна дейност, ще се 
плаща за тази, за която той 
е най-висок. Ако обаче из-
вършваните дейности са 
повече от три, от налога ще 
се плаща за всяка от тях. 

Пожелано - получено
От догодина туристическа-
та такса ще се превърне в 
данък. Той беше поискан от 
Националното сдружение 
на общините на тяхната го-
дишна среща през миналата 
седмица. Според предста-
вителите на сдружението 
е по-справедливо да се оп-
редели такъв местен данък 
според броя на леглата и 
категорията на съответното 
място за подслон, а хоте-
ли, къщи за гости и други 
обекти да си търсят начин 
да го калкулират в цената 
си. За места за настаняване 
с една звезда данъкът ще е 
от 10 до 20 лв. на легло, за 
2 звезди - от 10 до 40 лв., за 
3 звезди - от 20 до 60 лв., за 
4 звезди рамката е от 30 до 
100 лв. и за 5 звезди - от 40 
до 120 лв. 

Красимира Янева

Със същите данъци София ще чака по-високи приходи
За 9-месечието столи-
цата е събрала 73% от 
налози и такси

Местните данъци и такси в 
София няма да се повишават 
през следващата година. Това 
е твърдата позиция на кмета 
Йорданка Фандъкова и на 
заместник-кмета по финан-
сите Минко Герджиков. За 
поредна година столицата ще 
заложи на замразяване на да-
нъците, но на повишаване на 
събираемостта. Столичното 
кметство няма да се възполз-
ва от проекта за изменение на 
Закона за местните данъци 
и такси, в които таванът на 
данък сгради се повишава на 
4.5 промила. 

Нови мерки
“Само от данък сгради очак-
ваме да съберем с 8-9 млн. 
лв. повече от планираните 
през тази година 76 млн. 
лв.”, каза Герджиков. Уве-
личението трябва да дойде 
от облагане с данък сгради. 
Приходите трябва да постъ-
пят заради две планирани 
от кметството нови мерки - 
от облагане на собственици 
на имоти, които имат Акт 

16, но не са декларирали 
собствеността си в район-
ните кметства, както и от 
промяна при зонирането.

По отношение на пър-
вата мярка София ще се 
възползва и от законова-
та възможност да облага с 
местни данъци и такси и 
собствениците на имоти, 
които имат Акт 15, но не и 
Акт 16 (т.нар. разрешение за 
ползване). За целта от кмет-
ството ще изискат от ЧЕЗ 
и “Софийска вода” данни 
за откриване на партиди за 
имотите. Те може да пос-
лужат за доказателство, че 
съответните имоти са оби-
таеми. Собствениците на 
имоти без Акт 16 ще бъдат 
задължени да декларират 
недвижимостите си и да 
платят съответните налози. 
“Според Закона за местните 
данъци и такси можем да 
изискаме да бъдат платени 
данъци и такси до 5 години 
назад”, обясни Минко Гер-
джиков. Той каза, че само в 
Банкя от 69 проверени имо-
та се е оказало, че 5 са без 
регистрация в съответната 
община. 

Втората мярка е собстве-
ници на имоти в Бояна, 

получавали между 800 000 
и 1.2 млн. лв. и очакваме 
скромно повишение”, ко-
ментира Фандъкова. 

изпълнение 
на бюджета
От общината са доволни от 
приходите от местни данъци 

и такси за деветмесечието. 
Средното изпълнение на 
плановете за събираемост е 
73%. При планирани 76 млн. 
лв. приходи от данък сгради 
до 30 септември в хазната 
на София са постъпили 54 
млн. лв. При очаквани 165 
млн. лв. от такса смет са съ-

брани 127 млн. лв., от данък 
възмездно придобиване на 
имущество са постъпили 
44 млн. лв. при очаквани 
68 млн. лв. През миналата 
година за 9-месечието са 
били събрани с 1 млн. лв. 
по-малко. 

Красимира Янева

Драгалевци, Симеоново 
да плащат повече за из-
даване на разрешително 
за строеж, а и на данък 
сгради. Сега те плащат 
най-малко, защото са в 
най-ниската ценова ка-
тегория. От 2011 г. те ще 
плащат повече, защото ще 
има промяна на зониране-
то, като вече няма да са в 
пета категория, в която са 
вилните селища. 

Луксозни къщи
Освен това според пред-
ложени промени от МФ 
всички кметства ще може 
да облагат с 30% по-висок 
данък сгради имотите, чи-
ято данъчна оценка е над 
средната за съответната 
зона в общината. От Сто-
личната община не можаха 
да кажат какъв е броят на 
скъпите имоти.

През 2011 г. от Столична-
та община очакват по-висо-
ки приходи от въвеждането 
на туристическия данък, 
който сега съществува като 
туристическа такса, коя-
то се плаща от местата за 
настаняване на базата на 
брой легла. “През годините 
от туристическа такса сме 

Собствениците на имоти, чиято данъчна оценка е над средната за съответната община, ще плащат с 
30% по-висок данък сгради  снимка марина ангелова

▶
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Директните продажби 
не се оказаха добра 
новина за фермерите

“Цял свят е полудял по лока-
воризма*. Франция, Италия 
- навсякъде има страхотни 
пазари с пресни продукти от 
локални ферми, навсякъде 
търсят уникално местно про-
изводство. Тук - нищо, само 
прекупвачи. Защо фермерите 
не са на пазарите?” Така се 
ядосваше наскоро моя позна-
та, запалена кулинарка. 

Причината у нас да ги няма 
тези разкошни фермерски 
пазари е, че досега произво-
дителите имаха една-един-
ствена законова възможност 
- да продават само на прера-
ботвателите и да бъдат изця-
ло зависими от тях. Нямаха 
право да продават продукти 
като мляко, яйца и месо ди-
ректно на потребителите, 
нито да ги преработват в си-
рене, кашкавал и т.н. Добрата 
новина е, че вече имат това 
право. Лошата е, че то едва 
ли ще промени съществено 
пазара. 

Промяна... 
От години различни органи-
зации настояват малките и 
средните фермери да полу-
чат правото да  продават и 
директно на крайни клиенти, 
както е в цяла Европа. След 
дълга борба с бюрокраци-
ята Наредбата за директни 
продажби най-после стана 
факт. Тя трябва да промени 
ситуацията и да отвори нови 
хоризонти пред малките и 
средните фермери. Те полу-
чават правото да си направят 
собствени търговски обекти 
на място или да зареждат ло-

кални магазини и ресторанти 
с мляко и млечни продукти, 
месо от домашни птици и 
зайци, яйца, дивеч, риба и 
мед. 

Това звучи като голямо 
облекчение за малките фер-
мери, а също и за малките 
туристически обекти - къ-
щите за еко- и селски тури-
зъм вече ще може официал-
но да примамват туристи с 
вкусно домашно производ-
ство. От министерството 
на земеделието пък обеща-
ват списъкът с продукти 
за директна продажба да 
бъде разширен, след като 
Агенцията за безопасност 
на храните стане факт - на-
пример с лютеница и други 
консерви. 

...без промяна
Всичко звучи чудесно и фер-
мерите би трябвало да са 
доста доволни. Но не са. 
Причината е, че българската 
наредба е много по-строга от 
тези в страни като Франция 
и Италия например и ограни-
чава обхвата и количествата 
на продажбите. Фермерите 

могат да продават само в 
собствения си администра-
тивен район, а таваните за 
продажба са твърде ниски, 
особено за млякото.

От друга страна, заложе-
ните санитарен контрол и 
изисквания са доста висо-
ки. Така, за да се възползват 
максимално от наредбата, 
малките фермери ще трябва 
да инвестират доста сред-
ства. А те ги нямат, защото 
кризата, невъзможността 
им да се конкурират навън, 
скъпите фуражи и т.н. разо-
риха мнозина от тях. В този 
смисъл наредбата закъсня 
твърде много.

Ето защо, въпреки че 
наредбата трябва да бъде 
обнародвана в “Държавен 
вестник” до броени дни, 
фермерите настойчиво 
искат промени в нея. “От 
министерството на земе-
делието обещаха, че някои 
текстове в наредбата ще се 
изгладят след обнародване-
то й, най-вече за количества-
та на продажбите. Така че 
продължаваме да работим 
по нея”, каза Бойко Синапов 
от Националната асоциация 
на животновъдите. 

Наредбата не решава 
проблемите
Наредбата не може да реши 
и други проблеми, като кон-
трола. Досега директните 
продажби бяха забранени, 
но пак се случваха. Ако ня-
кога сте си купували прясно 
мляко в пластмасова бутилка 
от чичо Иван на пазара или 

Малките производители настояват за 
промени в наредбата, която им разрешава  
да продават на крайни потребители

Ани Коджаиванова
ani.kodzhaivanova@pari.bg

кисело мляко от баба Гина 
по пътя за Вършец - било е 
незаконно. Ако собственич-
ката на къщата за гости в 
село Орехово ви е продала 
домашно сирене - пак е било 
незаконно. Мнозина от тях 
няма да могат да изпълнят 
изискванията на наредбата 
и ще продължат да продават 
нерегламентирано. Фермери-
те обаче сега се притесняват, 
че тези нелегални продава-
чи ще удрят по имиджа на 
останалите, които решат да 
станат легални. Наредбата 
залага на засилен контрол 
върху тези, които ще се ре-
гистрират по нея. Контролът 
на нелоялните играчи остава 
какъвто е сега - никакъв. 

Уникалните 
продукти остават 
незащитени
За съжаление наредбата ня-
ма да има никакъв ефект 
и върху регламентирането 
и опазването на уникални 
и традиционни български 
храни, за каквито се борят 
организации като Slow Food. 
Десислава Димитрова от ор-
ганизацията разказва, че про-
дукти като зеленото сирене 
от тетевенското село Черни 
Вит например няма да може 
да бъде продавано директ-
но, тъй като се прави само 
по традиционен начин - в 
дървени съдове. За подобни 
продукти решението е да се 
направи специална регламен-
тация - национален списък 
на традиционни уникални 
храни, както е в Италия на-

пример. Там има 4000 храни, 
които са традиционни и се 
продават легално на наци-
онално и на местно ниво 
- например в ресторанти, в 
къщи за гости, в хотели, в 
магазинчета. 

Така че красивите фермер-
ски пазари, които познава-
ме от Западна Европа, още 
дълго няма да са факт у нас. 
Наредбата всъщност е готова 
от една година, но трябваше 
да измине дълъг бюрократи-
чен път, за да бъде одобрена 
и от Брюксел. До броени 
дни тя ще бъде обнародвана 
в “Държавен вестник”, след 
което ще претърпи промени 
по настояване на фермерите. 
Сякаш цяла година не беше 
достатъчна това да се случи. 

Може би е добре все пак 
нещата да се обмислят мал-
ко по-обстойно, преди да 
се обявят за завършени. 
Никой няма нужда от още 
неефективни регламенти.  
От друга страна, негоду-
ващите фермери трябва да  
осъзнаят, че не могат да из-
бягат от изискванията за ка-
чество, които самият пазар и 
потребителите налагат. Те ще 
спечелят, ако работят заедно. 
Тази наредба е шанс и ще 
помогне на най-предприем-
чивите.

Наредбата много 
закъсня

Атанас Къцов,   
национална асоциация на 
млекопроизводителите 

Има много неясни неща 
и проблемни моменти в 
тази наредба. Вярно е, че 
браншът я инициира преди 
време, но тя не е това, което 
поискахме.  Много малко 
производители могат да си 
позволят да направят ин-
вестициите, за да изпълнят 
изискванията по наредбата.  

Освен това тя много 
закъсня. Трябваше да бъде 
факт преди 2-3 години. 
Тогава малките фермери 
можеха да развият ди-
ректните продажби, като 
кандидатстват с проекти 
по Програмата за разви-
тие на селските райони.  
Сега обаче е твърде късно. 
Фермерите към момента 

едва оцеляват, всички са 
затънали в кредити, заеми и 
т.н. Никой няма средства. 
Предполагам, че много 
малко от тях ще се възполз-
ват от наредбата, едва ли 
ще се случи съществена 
промяна на пазара. 

 
Предполагам, 
че много 
малко 

фермери ще се 
възползват

* Локаворизъм - движение, което  
пропагандира консумацията на 
храна, която е местно, локално 
производство. това е устойчив 

модел, който се разпространява по 
света с много бързи темпове.

Наредба за директни продажби

Малки и средни фермери, рибари и ловци, регистрирани в регионалните ветеринарномедицински служби

За кого?

Какво? 

Сурово и пастьоризирано прясно мляко и производни продукти � сирене, кашкавал и др.
Технологично непреработен пчелен мед
Яйца от кокошки и пъдпъдъци
Прясна и охладена морска и сладководна риба
Месо от птици и зайци
Дивеч

Къде?

В собствен магазин  � всички продукти
В други магазини в административния регион � без сурово мляко и месо от птици и зайци
Заведения за обществено хранене � без сурово мляко и месо от птици и зайци
Навсякъде в административния регион с млекомат � само сурово мляко
На общинските пазари � всичко без месо от птици и зайци и дивеч; сурово мляко само с хладилен камион 
По кейове, стоянки за лодки и т.н. � риба

Колко?

Краве мляко:  �� т годишно � прясно или преработено
Овче, козе или биволско мляко: между �� и ��%  от месечния млекодобив
Мед: не повече от �.� т годишно
Яйца: не повече от ��� броя седмично
Домашни птици: до ���� общо от всички видове на месец
Зайци: до ��� на месец
Дивеч: до �� броя едър и �� броя дребен на година

арномедицински служби

ал и др.

ци

с хладилен камион

в Европа фермерските пазари са атрактивни и                                               добре познати. У нас скоро няма да видим такива, защото производителите ще 
се сблъскат с трудности по изискванията на                                                     Наредбата за директни продажби
▶
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Сърдити малки фермери
Наредбата трябваше 
да облекчи малките 
производители, но 
вместо това прави 
директните продажби 
нерентабилни
Фермерите масово изразяват 
недоволството си от Наред-
бата за директни продажби. 
Две ограничения според 
тях я правят неработеща. 
Едното е за количеството 
краве мляко, което могат да 
продават и преработват - 73 
тона годишно, или около 
200 л на ден. Това никак не 
е много, ако производителят 
иска да поддържа млекома-
ти, да продава директно във 
фермата, да зарежда други 
магазини и ресторанти и да 
преработва в сирене, каш-
кавал и др. 

Да се увеличи това коли-
чество е и основното искане 
на фермерите и то вероятно 
ще бъде изпълнено, но засе-
га не е ясно с колко.

Второто ограничение 
е фермерите да могат да 
продават само в админи-
стративния си район. Това 
значи, че производител от 
Монтана няма да може да 
продава в София, въпреки 
че в София продажбите му 
ще са по-добри. В първона-
чалния вариант беше зами-
слено да се продава само в 
населеното място, където е 
фермата. Добре че поне това 
отпадна, представяте ли си 
колко може да се продаде 
в село, където всички си 
произвеждат сиренето сами, 
споделят фермери.

Як контрол, но  
не за всички
Обяснението на Национал-
ния ветеринаро-санитарен 
контрол (НВСК) е, че това 
изискване е в полза на са-
мите фермери, тъй като не 
е рентабилно да превозват 
мляко на големи разстоя-
ния. А и контролът ще е 
по-добър. Обяснението на 
фермерите пък е, че НВСК 

просто иска да си спести 
усилията. Колкото и да не 
им харесва на фермерите 
обаче, това ограничение 
най-вероятно ще си остане 
така.

Наредбата обаче няма да 
реши проблемите с контро-
ла. Досега директните про-
дажби бяха забранени, но 
масово се случваха - прясно 
мляко в бутилки по пазари-
те, кисело мляко по шосе-
тата и т.н. Мнозина от тези 
“търговци” няма да могат да 
изпълнят изискванията на 
наредбата и ще продължат 
да продават нерегламенти-
рано. Фермерите обаче се 
притесняват, че тези неле-
гални продавачи ще удрят 
по имиджа на останалите, 
които решат да станат ле-
гални. Наредбата залага на 
засилен контрол върху тези, 
които ще се регистрират по 
нея. Контролът на нелоял-
ните играчи остава какъвто 
е сега - никакъв.

Скъпо
Притесненията на ферме-
рите стават по-ясни на фо-
на на инвестицията, която 
фермерите трябва да напра-
вят, за да изпълнят строгите 
санитарни изисквания. Те 

трябва да закупят машини 
за производство, опакова-
не и етикетиране, както и 
млекомати, да приспособят 
помещения, да наемат тър-
говски обекти и т.н. Парите 
за това са сериозни за един 
малък фермер и правят биз-
несът да изглежда нерен-
табилен. 

“Българските фермери са 
на ръба на силите си. Всич-
ки са затънали в дългове, 
кредити, заеми. Особено 
малкият и средният бизнес. 
Никой няма пари, които 
да инвестира в нужната 
техника, помещения и т.н. 
Много малко фермери към 
сегашния момент ще се въз-
ползват от тази наредба”, 
смята Атанас Къцов от На-
ционалната асоциация на 
млекопроизводителите. 

Министерството обаче 
няма да направи компромис 
със санитарните изисква-
ния въпреки някои показа-
телни примери от чужбина 
- във Франция например не 
се изисква хладилен ками-
он за директна продажба на 
сурово мляко, както е тук. 
В крайна сметка наредбата 
е готова и ще чака ферме-
рите също да станат готови 
за нея.

Ще има някои подобрения
Нашата асоциация взе 
участие в изготвянето 
на наредбата, но въпреки 
това има неща за дялкане 
и довършителна работа. 
Въпреки че наредбата 
трябва да бъде обнарод-
вана всеки момент, имаме 
уверението на министер-
ството на земеделието, че 
и след това ще продъл-
жим работата по нея, за 
да отстраним проблемите. 

Със сигурност ще се 
увеличи количеството на 
разрешеното за директна 
продажба краве мляко. 

 Със 
сигурност ще 
се увеличи 

количеството на 
разрешеното за 
директна продажба 
краве мляко

Бойко Синапов,   
национална асоциация на 
животновъдите в България

Това е най-сериозният 
проблем. Санитарните 
изисквания обаче ще 
останат. Просто самият 
пазар вече изисква да се 
произвежда качествена 
продукция, неизбежно 
е. Вероятно и територи-
алните ограничения ще 
останат, въпреки че някои 
негодуват. 

За фермерите сега не 
е лесно. Трябва да се 
подкрепяме. Тези, които 
са по-успешни, трябва да 
помагат на останалите, за 
да постигнем резултати.

Това е страхотен шанс за 
малките туристически обекти
Тази наредба е чу-
десна новина за тури-
зма, за малките еко-, 
био- и селски обекти, 
за които храната е 
неразделна част от 
продукта. Сега вече те 
ще може да заложат 
на качеството, на до-
бавената стойност. 
А на база на качест-
вото ще могат и да 
повишат цените си, 
които масовият тури-
зъм дърпа надолу. 

Това ще отличи тези, 
които се стараят и 
искат да се развиват 
от останалите. Ще из-
гради много по-голямо 
доверие у потребите-

 Къщите 
за гости 
ще може 

да заложат на 
качеството, 
на добавената 
стойност

Любомир Попйорданов,   
асоциация за алтернативен 
туризъм 

лите. Негодуващите 
фермери трябва да  
осъзнаят, че не могат 
да избягат от изисква-
нията на пазара и по-
требителите. Те могат 
да намалят разходите 
си, като работят за-
едно, като изграждат 
съвместни пазари, 
обекти за търговия, 
като се подкрепят в 
изпълнението на сани-
тарните изисквания.  

Да не забравяме 
все пак, че въпреки 
всичко тези фермери 
досега дори нямаха 
шанс да излязат на 
директния пазар. А 
сега го имат.

в Европа фермерските пазари са атрактивни и                                               добре познати. У нас скоро няма да видим такива, защото производителите ще 
се сблъскат с трудности по изискванията на                                                     Наредбата за директни продажби
▶

Снимка bloomberg

Малките производители се притесняват от без-
контролните нелоялни търговци
▶
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Великобритания ще съкрати разходите 
си в бюджета с 83 млрд. GBP
Програмата на прави-
телството за финансо-
вата дисциплина ще 
засегне всеки аспект 
от живота на Острова 
и е най-суровата от 60 
години насам

Ударената от рецесия Ве-
ликобритания научи истин-
ската цена на глобалната 
финансова криза, след като 
правителството обяви вчера 
най-големите съкращения в 
бюджета от Втората светов-
на война насам на стойност 
83 млрд. GBP. Под ножа на 
петгодишния план за фи-
нансова дисциплина на ре-
сорния министър Джордж 
Озбърн попаднаха социал-
ни помощи и доплащания и 
работни места в обществе-
ния сектор. Правителство-
то изхарчи милиарди за 
спасяването на задлъжнели 
банки в разгара на кризата 
и се сблъска с последващ 
спад в данъчните постъ-
пления и увеличени сметки 
за социални помощи. Сега 
министърът на финанси-
те Джордж Озбърн залага 
репутацията на коалици-
онния кабинет, като обеща 
разрешаване на финансо-
вите проблеми на страната 
до следващите избори през 
2015 г. Драстичното орязва-
не на бюджета се налага 
успоредно с повишаването 
на данъците, за да намалим 
дефицита от 156 млрд. GBP 
и да стопим огромния дълг 
на страната, обясни финан-
совият министър Озбърн. 
Съкращенията са най-го-

Според фонда ико-
номическият ръст 
в региона трябва да 
стигне 3.8% през тази 
година

Време е страните от Из-
точноевропейския регион 
да започнат да овладяват 
бюджетните си дефицити 
и да ревизират банковите 
си системи. Това заяви ръ-
ководителят на мисията на 
Международния валутен 
фонд (МВФ) в България и 
Румъния Бас Бакер. Макар 
че все още не са достигнали 
предкризисния ръст от 5%, 
страните от Източна Европа 
започнаха да се възстановя-
ват. Затова сега е моментът 
за фискална консолидация, 
посъветва Бакер.

Помощ
През последните две годи-
ни МВФ е отпуснал общо 
70 млрд. USD спасителни 
заеми за региона. Още 30 
млрд. USD са отделили ЕС 
и Световната банка, като 

списъкът на “спасените” 
държави включва Унгария, 
Латвия, Украйна, Румъния 
и Сърбия. Кризата разкри 
фискалните проблеми на из-
точноевропейските страни, 
обясни Бакер. Средното ниво 
на бюджетен дефицит в ре-
гиона през изминалата годи-
на е бил 6% срещу 0% само 
година по-рано. Държавният 
дълг също е скочил от 24% от 
БВП през 2008 г. до 30% 12 
месеца по-късно. 

Разминаване
Прогнозите на МВФ не са 
оптимистични. Очакване-
то е, че задлъжняването ще 
достигне 30.8% до края на 
тази и 32.1% до края на след-
ващата година. За сметка на 
това дефицитът ще се свие 
до 5.2% през 2010 г. и 4.1% 
през 2011 г. Изискванията на 
“кредитора от последна ин-
станция” обаче предвиждат 
икономически ръст от 3.8% 
за 2010 г. и 3.9% за 2011 г. За 
сравнение през 2009 г. ико-
номиките на региона са се 
свили средно с 6%.             

На червено
Рекорден 
бюджетен 
дефицит през 
септември

Дупката в бюджета 
на великобритания 
достигна 13.2 млрд. 
GBP през септември 
спрямо 11.7 млрд. USD 
година по-рано. 

Задлъжнялостта на 
държавните компа-
нии, правителство-
то и местната власт 
през септември отбе-
ляза най-високото 
си ниво в историята 
от 1993 г., откакто 
се води статистика-
та. Показателят дос-
тигна 15.6 млрд. GBP 
при 14.8 млрд. GBP през 
септември миналата 
година. 

През миналата 
финансова година 
бюджетният дефи-
цит на Острова се 
повиши до рекордни-
те 11.1% от БвП.

▶

▶

▶

Днес е денят, в който великобритания отстъпва от ръба, каза британският 
финансов министър Джордж озбърн при представянето в парламента на 
петгодишния план за съкращаване на разходите  снимки reUterS

▶

субсидии за отопление през 
зимата. Възрастта за пенси-
ониране на мъжете и жените 
ще достигне 66 години до 
2020 г., което е с четири 
години по-рано от първона-
чално обявените планове. С 
мярката Озбърн очаква да 
спести 5 млрд. GBP.

икономически 
мазохизъм
Премиерът Дейвид Каме-
рън заяви на годишното съ-

брание на Консервативната 
партия, че няма друг по-
лесен изход от ситуацията. 
По изчисления на финан-
совото министерство, ако 
сегашните нива на разходи 
се запазят, скоро Велико-
британия ще плаща повече 
за покриване на лихвите по 
дълговете си, отколкото за 
образование.

Опозиционната Лейбъ-
ристка партия, която се-
гашното правителство об-

винява за огромния натру-
пан дълг, е съгласна с не-
обходимостта от фискална 
дисциплина, но смята, че 
орязванията идват твърде 
рано и в прекалено голе-
ми размери. Те обвиняват 
Озбърн в “икономически 
мазохизъм”, предупрежда-
вайки, че тези съкращения 
може да поставят страната 
години напред в затворен 
кръг от нисък растеж и 
висока безработица.

обществено 
недоволство
Мнозинството от британци-
те не са доволни от съкраще-
нията. Вече стотици членове 
на профсъюзите в страната 
дадоха заявки за противо-
поставяне на реформите с 
протести пред парламента. 
Все пак е малко вероятно 
британското общество да ре-
агира на мерките толкова ос-
тро, колкото протестиращите 
в Гърция и Франция.          

лемите за последните 60 
години.

Съкращенията в 
цифри
Около половин милион 
работни места в публич-
ния сектор трябва да бъ-
дат закрити. Различните 
министерства се готвят да 
орежат сериозни суми от 
бюджетите си за следващи-
те четири години. Външ-
ното министерство ще 
харчи с 24% по-малко на 
година, а министерството 
на правосъдието с около 
6%. Свещената крава на 
британската икономика - 
здравното министерство, 
ще бъде подминато от съ-
кращенията, но ще трябва 
да направи реформи в ръ-
ководството си. Няма да 
бъдат намалявани и парите 
за борба с тероризма, за 
да се гарантира сигурност-
та на олимпийските игри 
през 2012 г. Дори кралица 
Елизабет II пострада от 
суровите мерки, след като 
Озбърн намали финанси-
рането на двореца с 14% 
през следващите 4 години. 
Временно въведеният през 
януари банков данък ще 
стане постоянен, с което 
ще се осигурят няколко ми-
лиарда лири допълнителни 
приходи в бюджета. 

Бедните 
и пенсионерите
Около 1.2 млн. семейства ще 
останат без детски добавки 
от 2013 г., социалните по-
мощи на десетки хиляди ще 
бъдат орязани, а около 1 млн. 
пенсионери няма да получат 

Безредици МВФ призова 
Източна Европа да 
овладее дефицита

Масовите протести срещу пенсионната реформа във Франция ескалираха в безредици по улиците и наложи-
ха намесата на силите на реда. Над 3 млн. души се обявиха против плановете на правителството да вдигне 
възрастта за пенсиониране. в редица градове се стигна до сблъсъци между протестиращите и полицията. 
Профсъюзите обявиха, че няма да спират с демонстрациите, докато правителството не се откаже от пла-
новете си. Президентът Никола Саркози обаче заяви, че реформите ще бъдат доведени докрай. Гласуването 
на законопроекта вчера беше отложено за днес или утре заради ескалиращото напрежение

▶



Визитка
Кои са 
“Меркатор”

Словенската верига за 
търговия на дребно “Мер-
катор” е пазарен лидер 
в родината си и една от 
водещите марки в Югоиз-
точна Европа. 

До момента друже-
ството е стъпило на 
пазарите в Сърбия, Черна 
гора, Хърватия, Босна и 
Херцеговина, Македония, 
където оперира с различ-
ни формати търговски 

▶

▶

обекти - супермаркети, 
хипермаркети, кеш енд 
кери. 

В Словения пазарният 
дял на “Меркатор” е около 
36%, а целите за Хърва-
тия и Сърбия включват 
постигане на дялове от 
съответно 12 и 10%. 

Годишно компания-
та инвестира средно 
между 220 млн. и 260 
млн. EUR в развитие на 
дейността си. 

До края на тази година 
планираните инвестиции 
в България са около 10 млн. 
EUR. 

▶

▶

▶
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“Меркатор” се прицели в 
3% пазарен дял до 2013 г.

Четири хипермаркета под 
марката Roda ще отвори в 
страната словенската тър-
говска верига “Меркатор” 
до края на годината, съоб-
щи управителят на българ-
ското подразделение “Мер-
катор Б” Бранко Мицич. 
Веригата подготвя навлиза-
нето си у нас от близо три 
години, а очакванията й са 
до края на 2012 г. да държи 
около 3% от продажбите на 
дребно. 

Тази година
Първите обекти на “Мер-
катор” у нас ще се намират 
в София и Стара Загора. 
В София идната седмица 
предстои откриването на 
хипермаркет с търговска 
площ около 4000 кв. м и 
над 20 000 артикула в рам-
ките на търговския парк 
на бул. “Владимир Вазов”. 
Там съседи на словенската 
верига ще са “Техномаркет” 
и “Баумакс”. В Стара Загора 
“Меркатор” вече има един 
самостоятелен магазин, 
който ще заработи под но-
вия бранд. Вторият обект в 
града ще бъде открит през 
ноември в търговския цен-
тър “Галерия Стара Загора”, 
чието строителство е на 
финален етап. Четвъртият 
обект на “Меркатор” у нас 
ще бъде разположен в стро-

Компании 
и пазари

Четвъртък 21 октомври 2010  pari.bg

Кризата обърка плановете за 
откриване на нови обекти на 
словенската верига

Решение
Надзорът спря 
търговото за 
“Формопласт”
Комисията за финансов 
надзор издаде временна 
забрана за публикуване на 
търгово предложение от 
“Пластхим-Т” АД за заку-
пуване на акции от оста-
налите акционери “Фор-

мопласт” АД. Инвестици-
онен посредник по предло-
жението е “Евро-Финанс” 
АД. “Формопласт” е една 
от производствените компа-
нии, с които реши да се раз-
дели публичният холдинг 
“Еврохолд България” АД. 
Предложената цена в тър-
говото предложение, забра-
нено засега от КФН, е 1.17 
лв. за акция. В становище 
на СД на “Формопласт” се 

казва, че търговото предло-
жение е справедливо към 
акционерите.
Вчера по позицията на кър-
джалийското дружество 
бяха сключени 3 сделки, 
в които 4000 лота смени-
ха собственика. Цената за 
акция се повиши с 3.48% до 
1.129 лв. за акция. Въпреки 
този ръст последната цена 
на БФБ е по-ниска от тази в 
търговото предложение.

ящия се “Варна тауърс” в 
морския град.

Конкуренция
Първият магазин на сло-
венската компания в София  
ще е интересен като фор-
мат, тъй като ще съчетава 
площи за крайни потре-
бители и за търговци на 
дребно. “Двата раздела ще 
са с отделни входове, като 
предвиждаме и различни 
пакети от услуги за търго-
вците”, обясни търговският 
директор на “Меркатор Б” 
Маргарита Денева. По този 
начин словенската компа-
ния навлиза едновременно 
в продажбите на дребно и 

Всички схеми подо-
бряват показателя си 
спрямо началото на 
2010 г.

Универсалните пенсионни 
фондове излязоха на поло-
жителна доходност в края 
на септември 2010 г., по-
казват данните на Комиси-
ята за финансов надзор. За 
периода 30 септември 2008 
- 30 септември 2010 г. доход-
ността на УПФ е 0.51%. За 
сравнение в края на юни тя 
беше -3.2%, а в края на март 
- минус 3.63%.

“Сегашните данни може 
и да изглеждат скромни, 
но още в началото на го-
дината прогнозирахме, че 
първите фондове с поло-
жителна доходност ще са 
през есента”, коментира 
Даниела Петкова, главен 
изпълнителен директор на 
ПОК “Доверие” АД.  

нагоре
Подобрява се и резултатът 
на професионалните пенси-
онни фондове, които в края 
на септември са с -0.14% до-
ходност на годишна база за 
последните две години. За 

полугодието показателят на 
ППФ беше -4.27%, а в края 
на март - минус 4.77%.

В периода 30 септември 
2008 - 30 септември 2010 г. 
доброволните пенсионни 
фондове са с -1.22% до-
ходност. Подобрение има 
и при тези схеми, тъй като 
в края на юни доходността 
им беше -5.93%. Показа-
телят в края на първото 
тримесечие на тази година 
беше -5.65%.

“След 30 септември всич-
ки фондове са с положител-
на доходност”, категорична 
е Даниела Петкова. Според 

нея това е положителен 
сигнал, въпреки че нивата 
отпреди кризата все още 
са далече. “Подобряването 
на доходността е процес, 
който започна още мина-
лата година след бързо-
то преструктуриране на 
портфейлите в резултат на 
новата пазарна ситуация”, 
добави Даниела Петкова. 
По думите й дружествата 
са намалили експозициите 
си в акции и са заложили 
на инструменти с фикси-
рана доходност, като са се 
увеличили и инвестициите 
извън България.

поотделно
В края на септември при 
универсалните фондове най-
висока доходност има УПФ 
“Топлина” - 2.57%, а “ЗУПФ 
Алианц България” е един-
ствената схема с отрицател-
на доходност - минус 1.42%. 
“Този показател се дължи на 
по-различното отчитане на 
наши външни инвестиции”, 
обясни София Христова, 
изпълнителен директор на 
ПОД “Алианц България” 
АД. Тя също потвърди, че 
към 5 октомври всички схе-
ми са с положителна доход-
ност, като техният универса-

лен фонд е на плюс 2%.
Зам.-председателят на 

КФН, ръководещ управле-
ние “Осигурителен надзор”, 
Ангел Джалъзов е определил 
и новите минимални изисква-
ния за доходността на пенси-
онните фондове за послед-
ните две години. За УПФ тя 
е минимум 2.49%, а за ППФ 
е -3.14%. Всички фондове за 
допълнително задължително 
пенсионно осигуряване са 
постигнали доходност над 
определеното минимално 
равнище за съответната схе-
ма, добавят от КФН.

атанас Христов

Пенсионни фондове вече са с положителна доходност

Бранко мицич не изключи нито един вариант за разрастване на “меркатор” в 
България с оглед до края на 2012 г. веригата вече да реализира 3% от оборотите в 
търговията на дребно  СниМка ЕМилия коСтаДиноВа

▶

на cash&carry пазара у нас. 
Като свой основен конку-
рент в международен план 
тя припознава сръбската 
“Делта макси”, която вече 
е собственик на няколко 
вериги в България  - су-
пермаркетите “Пикадили”, 
кварталните магазини “Пи-
кадили експрес” и веригата 
от тип cash&carry “Темпо”, 
чийто първи обект трябва 
да отвори врати в София 
през 2013 г. Самите “Мер-
катор” също предвиждат 
инвестиции в различни 
формати магазини, като не 
изключват варианта и за 
покупка на вече утвърдени 
на нашия пазар вериги. По 

подобие на повечето търго-
вци словенската компания 
ще предложи и собствена 
марка продукти. Първо-
начално те ще са изцяло 
вносни, а впоследствие ве-
ригата планира и създава-
нето на локална собствена 
марка, която ще включва и 
българско производство. 

непредвидено
Плановете на “Меркатор” 
за разрастване у нас включ-
ват както разработване на 
самостоятелни обекти, така 
и на площи в рамките на 
молове и търговски парко-
ве. В по-дългосрочен план 
словенската верига плани-

ра да влезе и в търговски 
парк в столичния квартал 
“Овча купел”, който е още 
в начален етап на реализа-
ция. Свой обект “Мерка-
тор” планира и в района 
на Илиянци. Обявената ми-
налата година стратегия за 
разрастване на компанията 
предвиждаше до края на 
2011 г.  обектите й в стра-
ната да достигнат седем. 
Бранко Мицич обаче при-
зна, че в момента има леко 
изоставане от този график 
заради кризата, която отло-
жи реализацията на реди-
ца търговски обекти. “Във 
всички наши магазини ние 
сме наемател. Това ни по-

ставя в зависима позиция 
от плановете на инвести-
торите в молове и дивелъ-
пърите, които изграждат 
магазините ни от типа big 
box”, обясни мениджърът. 
По думите му първоначал-
ните планове на веригата 
са били още тази година да 
стъпи и в Бургас. Там обаче 
тя ще влезе с обект в мол 
“Галерия Бургас”, чието 
строителство се забави зна-
чително и още е в начален 
етап. По същата причина 
известно изоставане в сро-
ковете “Меркатор” отчитат 
и за обектите си във Варна 
и Стара Загора.

радостина маркова
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Понижение на премийните 
приходи по автомобилната 
полица „Каско” продължа-
ва да дърпа надолу целия 
застрахователен пазар у 
нас. Това показват послед-
ните данни на Комисията 
за финансов надзор за ре-
зултатите на бранша през 
първите осем месеца на 
2010 г. Според тях приходи-
те в общото застраховане се 
свиват с 5.7% до 892.2 млн. 
лв. Най-много като пари са 
намалели постъпленията 
именно от „Каско”. От тази 
полица са събрани 338.5 
млн. лв., или със 73 млн. лв. 
по-малко спрямо края на 
август миналата. Това пред-
ставлява спад от 17.7%. 
Най-силно в процентно из-

ражение се понижават при-
ходите по полицата „Рел-
сови превозни средства”. 
Спадът е 96% на годишна 
база до 301 хил. лв. 

Цена
Задължителната автомо-
билна полица „Гражданска 
отговорност” обаче продъл-
жава да расте. Приходите  
по нея се увеличават с мал-
ко над 17% до 297.26 млн. 
лв. В парично изражение 
приходите от задължител-
ната застраховка са се уве-
личили с 44.8 млн. лв. 

Шефовете на застрахова-
телните компании комен-
тират, че цифрите не са 
изненада. По думите им 
постъпленията от „Граж-

данска отговорност” се по-
вишават най-вече заради 
ръста в цената през послед-
ната година. 

Основната причина за 
по-малко премии от „Кас-
ко” е липсата на продажба 
на нови автомобили, твър-
дят от бранша. „Каско” 
продължава да е с най-
голям дял в портфейла 
на общозастрахователни-
те дружества, а след него 
е „Гражданска отговор-
ност”. Двете полици имат 
съответно 37.9 и 33.3% дял 
в приходите.

Сегменти
Приходите в животозастра-
ховането са се повишили с 
9% на годишна база и през 

Поскъпването на „Гражданска 
отговорност” е причината пони-
жението на приходите в бранша 
да не е толкова фрапиращо

Спадът при застраховката „Каско” 
продължава да тежи върху пазара

Пазарът е свит до 
санитарния минимум
Възходящото движение на 
премиите по „Гражданска 
отговорност” не е от нача-
лото на годината, а е факт 
през последните няколко 
години. Основно това се 
дължи на ръста на цената и 
на задължителния характер 
на застраховката. Това, че 
КФН слага задължителен 
минимум на премията, също 
влияе на повишаването на 
цената.
Тези коли са с основна 
тежест при формиране на 
приходите по тази полица. 
Когато в началото на година-
та имаш 100 нови коли, ко-
ито да застраховаш, сега те 
са с 30% по-малко. При нас 
няма отказ от подновяване 
на съществуващи застра-
ховки „Каско”, но доколкото 
чувам при колегите има.
Едва ли косвеният данък, 
който ще бъде въведен за 
полиците по общо застра-
ховане след Нова година, 

При „Каско” 
е нормално да 

има спад на преми-
ите, защото няма 
продажба на нови 
автомобили

румен Георгиев, 
изпълнителен директор  
на „ЗАД Армеец” АД

ще доведе до ново свиване 
на пазара. Той и в момента 
е достатъчно свит и работи 
на санитарния минимум. 
Застрахова се най-необходи-
мото и това ще е така дори 
и при двата процента данък. 
Ние няма да намаляваме 
цените на полиците, за да 
компенсираме тези два про-
цента, защото смисълът на 
закона не е такъв. Ако една 
полица сега струва 100 лв., 
след Нова година ще е 102, 
като двата лева се записват 
на отделен ред.

първите осем месеца на 
годината достигат 159.1 
млн. лв. Този факт също 
помага за намаляване на 
спада на приходите на це-
лия пазар. 

В парично изражение 
премиите в животозастра-
ховането са се увеличили с 
13.1 млн. лв. Ръст бележат 
и приходите в добровол-
но здравно осигуряване. 
Брутните премии в сектора 
се повишават с 8.1% на 
годишна база и в края на 
август тази година достигат 
30 млн. лв.

Данните, които Комисия-
та за финансов надзор обя-
ви, показват, че застрахова-
телният бранш продължава 
да бъде зависим от автомо-
билния бизнес. Сривът в 
продажбите на нови коли 
носи понижение по преми-
ите главно на застраховка 
„Каско”, което рефлекти-
ра в цялостен спад. Затова 
и застрахователи очакват 
тенденцията да се запази 
до момента, в който се ста-
билизират автомобилните 
продажби.  

атанас Христов

ОБЩО ЗАСТРАХОВАНЕ
Топ � по спад/ръст, в хил. лв. Топ � по спад/ръст, в %

СУХОПЪТНИ ПРЕВОЗНИ СРЕДСТВА,
БЕЗ РЕЛСОВИ ПРЕВОЗНИ СРЕДСТВА

РЕЛСОВИ ПРЕВОЗНИ СРЕДСТВА ДРУГИ ЩЕТИ НА ИМУЩЕСТВО

411,468

7,017
45,543

338,461

301

40,186

-73,008 -6,716 -5,357

ГО, СВЪРЗАНА С ПРИТЕЖАВАНЕТО
И ИЗПОЛЗВАНЕТО НА МПС

ЛЕТАТЕЛНИ АПАРАТИ ОБЩА ГРАЖДАНСКА ОТГОВОРНОСТ

252,438

8,433
20,918

297,257

9,242
21,541

44,820 810 624

ОБЩО ЗАСТРАХОВАНЕ ЖИВОТОЗАСТРАХОВАНЕ ОБЩО ЗА ПАЗАРА

946,355

145,988

1,092,342

892,222

159,103

1,051,326

-54,132 13,115 -41,017
-5.72% 8.98% -3.75%

РЕЛСОВИ ПРЕВОЗНИ СРЕДСТВА

КРЕДИТИ

РАЗНИ ФИНАНСОВИ ЗАГУБИ

ГО, СВЪРЗАНА С ПРИТЕЖАВАНЕТО И ИЗПОЛЗВАНЕТО НА МПС

Графика: Гриша Струнджев

ЛЕТАТЕЛНИ АПАРАТИ

ПРАВНИ РАЗНОСКИ

-95.71%

-47.13%

-45.66%

17.75%

11.10%

9.60%
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Спадът при застраховката „Каско” 
продължава да тежи върху пазара

Понижението на премиите  
не е изненада
Спадът, който продъл-
жаваме да отчитаме, не 
е изненада. Не виждам 
как ще се промени 
ситуацията до края на 
годината. 
Причините за понижени-
ето на премиите по „Ка-
ско” са няколко. На пър-
во място това е спадът 
в продажбите на нови 
автомобили и на финан-
сиране от лизинговите 
компании. Стойността 
на полиците, които се 
подновяват на старите 
автомобили, се понижа-
ва всяка година, а освен 
това има ценови натиск 
заради конкуренцията 
и отказ от подновява-
не на полицата заради 
тенденцията на свиване 
на разходите. Всички 
тези фактори водят до 
по-малкото приходи 
от „Каско”. Премиите 
от „Гражданска отго-

Надявам се 
и мерките, 

които предприема 
КФН, да доведат 
до още по-висо-
ки приходи по 
„Гражданска отго-
ворност”

Има отказ от подновяване 
на застраховките
Причините за спада 
са тривиални. Пре-
миите по „Гражданска 
отговорност” растат 
най-вече заради задъл-
жителния характер на 
застраховката, защото 
всички коли в движение 
трябва да я имат. Дру-
гият фактор за повечето 
приходи от ГО е ръстът 
в цената на полиците, 
което се наблюдава през 
последната година. 
При „Каско” е точно 
обратното. Все по-мал-
ко се купуват нови авто-
мобили и този основен 
двигател на пазара го 
няма. 

Освен това има и 
доброволен отказ от 
подновяване на застра-
ховката. Спадът в края 
на годината при „Каско” 
ще се усили до 25%. 
При нас нещата стоят 

Оскъпяването,  
което ще се 

прехвърли върху 
клиентите след 
въвеждането на 
косвения данък, ще 
доведе до нови отка-
зи от подновяване на 
полици

Стоян проданов, 
изпълнителен директор  
на „ЗД Бул Инс” АД

добре, въпреки че има 
отказ от подновяване на 
„Каско” и дългогодиш-
ни клиенти вече сключ-
ват само „Гражданска 
отговорност”.

Оскъпяването, което 
ще се прехвърли върху 
клиентите след въвеж-
дането на косвения 
данък, ще доведе до 
нови откази от под-
новяване на полици. 
Когато бюджетите на 
фирми и граждани 
са свити и се правят 
приоритети, при равни 
други условия и ръст на 
цената на застраховката 
е нормално да има нови 
откази. Това важи не 
само за автомобилните 
полици. Заради борбата 
за клиенти е възможно 
компаниите да поемат 
това оскъпяване за 
собствена сметка.

Полиците поскъпват  
с 2% от 1 януари
Депутатите приеха 
окончателно Закона за 
данък върху застрахо-
вателните премии
Полиците в общото за-
страховане ще поскъпнат 
с 2% след 1 януари 2011 г., 
след като депутатите при-
еха окончателно Закона за 
данък върху застрахова-
телните премии. В него се 
предвижда въвеждането на 
косвен данък, който ще се 
записва на отделен ред в 
полицата и ще се плаща от 
потребителите. Компаниите 
в бранша ще продължат да 
се облагат и с корпоративен 
данък от 10%.  

отражение
Шефове на застраховател-
ни компании се разделиха 
в очакванията си за влия-
нието на новия данък върху 
пазара. „Едва ли ще има 
отказ от подновяване на 
полици заради тези 2%, тъй 
като ставката е малка”, е 
мнението на Орлин Пенев, 
председател на УС на Асо-
циацията на българските 
застрахователи. Подобно е 
мнението и на Румен Геор-
гиев, изпълнителен дирек-
тор на „ЗАД Армеец” АД. 
Според него новият данък 
няма да доведе до ново 
свиване на пазара, защото 
той и в момента работи на 
санитарния минимум. „За-
страхова се най-необходи-
мото и това ще е така дори и 
при двата процента данък”, 
твърди Румен Георгиев.

„Оскъпяването, което ще 
се прехвърли върху клиен-
тите след въвеждането на 
данъка, ще доведе до нови 
откази от подновяване на 
полици”, контрира Стоян 
Проданов, изпълнителен 
директор на „ЗД Бул Инс” 
АД. И по думите на Коста 

Чолаков, изпълнителен ди-
ректор на „Интерамери-
кан България” ЗЕАД, този 
налог ще има отражение 
върху пазара. „Ако ико-
номиката тръгне нагоре, 
негативите от новия данък 
няма да са толкова големи”, 
добави Коста Чолаков.

отлагане
Предварителните нагласи 
на вносителите на закона 
бяха данъкът да започне 
да се събира от 1 септем-
ври тази година, като това 
беше одобрено и на първо 
четене. Още тогава пред-
седателят на бюджетната 

комисия в Народното съ-
брание Менда Стоянова 
каза, че този закон няма 
да влезе в сила от 1 сеп-
тември, а от 1 януари, ка-
то датата ще се проме-
ни между първо и второ 
четене. Застрахователите 
също настояваха влизането 
в сила на допълнителното 
облагане да се отложи, тъй 
като е необходимо да се 
напечатат новите бланки 
за полиците и да се прена-
строят софтуерните систе-
ми на дружествата. Против 
датата първи септември 
се обявиха и от правната 
комисия в парламента.

Сериалът свърши
Сапунката около облага-
не на застрахователни-
те премии започна след 
споразумението между 
социалните партньори за 
подкрепа на заетостта, 
домакинствата, бизнеса 
и фискалната позиция. В 
началото се предвиждаше 
да се промени данъчното 
облагане на застрахова-
телите и вместо корпора-
тивен те да плащат данък 
върху брутния премиен 
приход. Подобно облагане 
съществуваше в България 
до края на 2004 г. 

атанас Христов

коста Чолаков, 
изпълнителен директор на „Ин-
терамерикан България” ЗЕАД

 Едва ли ще има отказ от подновяване на полици заради тези 2%, тъй като 
ставката е малка, каза орлин пенев, председател на УС на асоциацията на 
българските застрахователи                                                                          СнИмкА мАрИнА АнгЕловА

▶

е водеща и при нормал-
ни цени и обхват може 
да се превърне в основна 
и на българския пазар.
Косвеният данък, който 
влиза от Нова година, 
също ще повлияе на 
пазара. 

Дано ефектът му да се 
компенсира от иконо-
мическо възстановяване 
и ръст. Ако икономиката 
тръгне нагоре, негативи-
те от новия данък няма 
да са толкова големи. 
Дали компаниите ще 
поемат за своя сметка 
допълнителното оскъпя-
ване, зависи от полица-
та. Ако е автомобилно 
застраховане, което е 
губещо, няма как да 
стане това. Ако обаче е 
по-печеливш бизнес, е 
възможно да се нама-
лят цените. Няма обща 
формула.

ворност” растат заради 
по-високите цени на 
полицата. Надявам се и 
мерките, които предпри-
ема КФН, да доведат до 
още по-високи приходи. 
На развитите пазари ГО 

ОБЩО ЗАСТРАХОВАНЕ
Топ � по спад/ръст, в хил. лв. Топ � по спад/ръст, в %

СУХОПЪТНИ ПРЕВОЗНИ СРЕДСТВА,
БЕЗ РЕЛСОВИ ПРЕВОЗНИ СРЕДСТВА

РЕЛСОВИ ПРЕВОЗНИ СРЕДСТВА ДРУГИ ЩЕТИ НА ИМУЩЕСТВО

411,468

7,017
45,543

338,461

301

40,186

-73,008 -6,716 -5,357

ГО, СВЪРЗАНА С ПРИТЕЖАВАНЕТО
И ИЗПОЛЗВАНЕТО НА МПС

ЛЕТАТЕЛНИ АПАРАТИ ОБЩА ГРАЖДАНСКА ОТГОВОРНОСТ

252,438

8,433
20,918

297,257

9,242
21,541

44,820 810 624

ОБЩО ЗАСТРАХОВАНЕ ЖИВОТОЗАСТРАХОВАНЕ ОБЩО ЗА ПАЗАРА

946,355

145,988

1,092,342

892,222

159,103

1,051,326

-54,132 13,115 -41,017
-5.72% 8.98% -3.75%

РЕЛСОВИ ПРЕВОЗНИ СРЕДСТВА

КРЕДИТИ

РАЗНИ ФИНАНСОВИ ЗАГУБИ

ГО, СВЪРЗАНА С ПРИТЕЖАВАНЕТО И ИЗПОЛЗВАНЕТО НА МПС

Графика: Гриша Струнджев

ЛЕТАТЕЛНИ АПАРАТИ

ПРАВНИ РАЗНОСКИ

-95.71%

-47.13%

-45.66%

17.75%

11.10%

9.60%

Официално



“М-Тел” обвини КРС  
в непрозрачност 
Регулаторът контрира, че компанията е най-големият нарушител 
на процедурата за преносимост на номерата
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“М-Тел” обвини Комисията 
за регулиране на съобще-
нията в непрозрачност и 
двойни стандарти при нала-
гането на глоби във връзка 
с преносимостта на номера-
та. От компанията изразиха 
“съмнения за неравноправ-
но отношение от страна на 
председателя на КРС Весе-
лин Божков” в официално 
съобщение, разпратено до 
медиите. Според телекома 
председателят на регула-
тора не прилага единни 
стандарти при определяне 
на финансовите санкции за 
идентични нарушения на 
различните мобилни опе-
ратори във връзка с пре-
носимостта на мобилни и 
фиксирани номера. 

Божков обаче определи 
действията на телекома 
като наглост, тъй като по 
думите му именно “М-Тел” 
е компанията с най-много 
нарушения, свързани с пре-
носимостта на номерата. 
По думите му наложени-
те до момента санкции за 
всички оператори са крайно 
недостатъчни.

пречка
Тази процедура е трън в очи-
те на телекомите, особено 
след въвеждането на прак-
тика за пренос на едно гише 
от началото на август тази 
година. След промените, на-
ложени от КРС, в регулатора 
са постъпили над 70 жалби 
от потребители, според кои-
то не са спазени правилата 
на процедурата. От “М-Тел” 
не коментираха колко жалби 
точно са подадени срещу 
тях. Според Веселин Божков 
обаче 50% от тях са именно 
срещу телекома. Другите два 

Компанията започва 
да обявява данните си 
заедно с дъщерното 
“Монбат Рисайклинг”

“Монбат” ще предоставя до 
края на 2010 г. обобщена 
консолидирана информация 
на месечна база  само за 
компанията майка и отделе-
ното в “Монбат Рисайклинг” 
рециклиращо производство. 
Това стана ясно от съобще-
ние на компанията.

Двете компании са реали-
зирали през септември на 
2010 г. консолидирани нет-
ни приходи от продажби за 
18.454 млн. лв., което е ръст 
от 40.37% в сравнение с ре-

ализираните нетни приходи 
от продажби на “Монбат” 
АД на индивидуална база 
през септември 2009 г. 

Обобщените данни за 
първите девет месеца на 
2010 г. сочат, че “Монбат” 
АД и “Монбат Рисайклинг” 
ЕАД са реализирали консо-
лидирани нетни приходи от 
продажби за 128.416 млн. 
лв., което е ръст от 59.60% в 
сравнение с резултатите на 
“Монбат” АД на индивиду-
ална база за същия период 
на 2009 г.  Консолидираната  
печалба на двете компании 
за септември е 1.867 млн. 
лв., което е намаление на 
печалбата от 2.8% в сравне-
ние с реализираната печал-

“Имоти Директ” 
АДСИЦ увеличи 
капитала си десет 
пъти

Акционерното дружество 
със специална инвестици-
онна цел “Имоти Директ” 
увеличи капитала си до 
21 млн. лв., като привлече 
18.9 млн. лв., стана ясно от 
съобщение на компанията 
чрез сайта на БФБ. Инвес-
титорите в дружеството са 
записали всичките пред-
ложени 1.89 млн. акции с 
номинал 10 лв. 

“Средствата от увеличе-
нието на капитала ще бъдат 
използвани за погасяване 
на кредит, с който са купени 

Фонд на БАКБ привлече  
близо 20 млн. лв.

имотите, които фондът в 
момента притежава. Това 
обясни Боян Икономов от 
Българо-американска кре-
дитна банка. Кредитната 
институция е един от уч-
редителите и основни ак-
ционери в АДСИЦ с близо 
78% от капитала. Другият 
акционер е  “Капитал Ди-
рект” ЕАД, представлявано 
от изпълнителния директор 
на БАКБ Димитър Вучев, 
и ирландският гражданин 
Едуард Франсис О’Хара, 
което държи останалите 
близо 22%.

Справка на сайта на “Имо-
ти Директ” АДСИЦ показва, 
че дружеството до момента 
има няколко имота в четири 
квартала на София.

Според проспекта на ком-
панията основният пазар, 
на който дружеството ще 
оперира, е недвижимите 
имоти с търговско, адми-
нистративно или жилищно 
предназначение.

 “Дружеството анализира 
възможностите за инвести-
ране в незастроени имоти в 
София, за да се възползва от 
значителния спад в цените 
им вследствие на световна-
та икономическа криза на 
пазара”, пише в проспекта 
на компанията. 

Инвестиционният процес 
обаче е в начален проучва-
телен етап и няма опреде-
леност дали и кога ще бъдат 
осъществени сделки с таки-
ва имоти.                             

мобилни оператора “Вива-
ком” и “Глобул” си поделят 
поравно останалите жалби. 
Компаниите обаче също не 
коментираха колко са пода-
дените срещу тях жалби и 
дали има наложени санкции 
от страна на регулатора.

Причина за подаденото 
искане за информация от 
“М-Тел” са 2 глоби срещу 
телекома - всяка в размер 

на 50 хил. лв., твърдят из-
точници на в. “Пари”. Това 
обаче не е максималната 
санкция, която КРС може 
да наложи. По закон най-
голямата глоба е в размер 
на 100 хил. лв.  

Драма
По-лесната преносимост на 
номерата, при която потре-
бителите заявят желанието 

си да сменят телекома са-
мо при приемащата ком-
пания, трябваше да стар-
тира в началото на август. 
Впоследствие обаче редица 
технически затруднения от 
страна на мобилните опе-
ратори наложиха поредната 
извънредна среща, на която 
Веселин Божков обяви, че 
всяко нарушение на про-
цедурата след 1 октомври 

ще бъде санкционирано с 
максималните предвидени 
по закон 100 хил. лв. До 
такава санкция обаче все 
още не се е стигало. 

Статистиката след въвеж-
дането на процедурата за 
преносимост на номерата 
на едно гише е повече от 
плачевна. От 27 хил. по-
дадени молби за пренос 
на мобилни номера между 

Печaлбата на “Монбат” 
за септември пада 

ба на индивидуална база от 
“Монбат” АД за септември 
2009 г.  За първите девет 
месеца на 2010 г. “Монбат” 
АД и “Монбат Рисайклинг” 
ЕАД имат печалба от 15.315 
млн. лв., което е увеличение 
с 15.88% в сравнение с ин-
дивидуалната печалба на 
“Монбат” за същия период 
на 2009 г.                           

▶ преносимостта на 
номерата не се улесни 
дори и с въвеждането 
на процедурата на едно 
гише през август тази 
година

6 август и 1 октомври са 
осъществени едва 6 хил., 
или около 22%, коментира 
Божков за в. “Пари”. Той 
уточни още, че преди 3 дни 
в КРС е пристигнала жалба 
за отказа на пренос на над 
1100 номера от мрежата 
на “М-Тел” към “Глобул”. 
Неин подател е “Глобул”, 
добави Божков. 

Христо Ласков

22
▶ процента от заявки-
те за пренос на мобилни 
номера са изпълнени за 
последните два месеца, 
показват данните на КРС

1.867
▶ млн. лв. е консолидира-
ната печалба на “Мон-
бат” АД и “Монбат Рисай-
клинг” ЕАД за септември



Северноамерикан-
ският пазар остава 
приоритетен за лидера 
в производството на 
безалкохолни напитки

Печалбата на световния 
лидер в производството 
на безалкохолни напитки, 
американската Coca-Cola 
Company, е скочила с 8% 
през третото тримесечие. 
Чистият финансов резул-
тат на гиганта е нараснал 
до 2.06 млрд. USD, или 
0.88 USD на акция, от 1.9 
млрд. USD, или 0.81 USD, 
за същия период година по-
рано. Представянето обаче 
не беше достатъчно високо, 
за да надмине очаквания-
та на анализаторите (0.89 
USD). За сметка на това 
приходите са надскочили с 
2% настроенията на пазара 

- 8.43 млрд. USD срещу 
8.3 млрд. USD. Всъщност 
ръстът от 5% на приходите 
е идентичен с увеличени-
ето в реализирания обем 
продажби. 

Политика
Доброто тримесечие се 
дължи на раздвижване в 
приоритетния северноаме-
рикански пазар, където нас-
коро Coca-Cola придоби 
най-големия си бутилиращ 
партньор. Освен това ком-
панията разширява про-
изводствената си база за 
натурални сокове в Масачу-
зетс с около 4%. В резултат 
продажбите на гиганта на 
местния пазар скочиха за 
второ поредно тримесечие 
след четири години на спад. 
С това обаче съвсем не смя-
таме, че сме успели. Все 
още сме в процес на стаби-

лизация, обясни главният 
изпълнителен директор на 
компанията Мухтар Кент. 

Отзвук
Според анализатори съ-
щото мнение споделят и 
инвеститорите. След обя-
вяването на резултатите ак-
циите на Coca-Cola поевти-
няха с 0.1%. За сравнение 
преди няколко дни, когато 
основният конкурент на 
компанията Pepsi Co. обя-
ви своите резултати, ак-
циите му загубиха 0.7% от 
стойността си. За да може 
пазарът да отрази предста-
вянето на Coca-Cola, гиган-
тът ще трябва да продължи 
в същия дух тримесечие 
след тримесечие. Засега 
инвеститорите не осъзнават 
напълно устойчивостта на 
възстановяването му, обяс-
няват анализатори.

Възстановяването 
на Coca-Cola  
продължава
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▶ процента по-висок 
добив очаква Rio Tinto след 
разширяване на капаци-
тета

Citigroup сключи сделка с 
правителството на САЩ
Банката трябва да 
плати 75 млн. USD 
глоби на комисията 
по ценните книжа 
и да промени 
управленските си 
процедури

Федерален съдия от САЩ 
даде финално одобрение 
на споразумението в раз-
мер на 75 млн. USD, ко-
ето Citigroup Inc трябва 
да плати на американската 
комисия по ценните книжа. 
Санкцията й беше наложена 
след обвинения, че банката 
е подвела инвеститори за 
експозицията си с високо-
рискови ипотеки. Споразу-
мението налага и по-строги 
процедури за корпоративно 
управление и начините, по 
които третата по размер 
на активите банка в САЩ 
обявява тримесечните си 
резултати.

нови звена в  
управлението
Одобрението е дадено на 
8 октомври, но е било обя-
вено едва тази седмица. То 
изисква Citigroup да под-
държа комитети по прихо-
дите и оповестяването на 
информация в продължение 
на три години. Също така 
няколко от ръководителите 
на банката, включително 
главният изпълнителен ди-
ректор и главният финансов 
директор, трябва да серти-

фицират достоверността на 
съобщенията за приходи.

Обвинения
Комисията по ценните кни-
жа обвини банката, че е 
подвела инвеститори, като 
им е казала, че от юли до 
октомври 2007 г. нейната 
експозиция високорискови 
ипотеки е била само 13 
млрд. USD, за да разкрие 
през ноември, че сумата е 

повече от 52 млрд.
Огромните загуби от те-

зи ипотеки и други задъл-
жения доведоха до серия 
правителствени спаси-
телни пакети за Citigroup. 
Комисията също така е 
завела дело срещу два-
ма директори, които са се 
съгласили да платят 180 
хил. USD, за да разрешат 
административни дела, 
свързани със случая.

Peugeot повишава  
приходите си с 10%
Вторият по големина 
европейски 
автомобилен 
производител 
остава оптимист за 
печалбата, но очаква 
свиване на пазара

Вторият по големина в Евро-
па производител на автомо-
били, PSA Peugeot Citroen, 
отчете повишаване на при-
ходите си за последното три-
месечие с 10%. Добрият ре-
зултат надмина очакванията 
и стана причина компанията 
да завиши икономическите 

си перспективи за цялата 
година. Базираната в Париж 
компания обяви приходи от 
13 млрд. EUR, което е с 11.8 
млрд. EUR повече в сравне-
ние с миналата година. При-
ходите на дъщерната ком-
пания Faurcecia SA, която е 
най-големият производител 
на автомобилни интериори, 
са се увеличили с 44% до 
3.27 млрд. EUR. 

Големи очаквания
Според Peugeot оператив-
ната печалба за годината 
ще надмине по-ранните 
прогнози от 1.5 млрд. EUR. 
Изпълнителният директор 

на Peugeot Филип Варeн 
планира разширяване на 
дейността на компанията в 
Китай, Русия, Бразилия и 
Аржентина.

Дългосрочни цели
Целта е до 2015 г. полови-
ната от продажбите да се 
реализират извън Европа в 
сравнение с 1/3 в момента. 
Варен също така се опит-
ва да разшири създадените 
съюзи с други автопроизво-
дители, включително сделка 
за обмен на двигатели със 
световния лидер в произ-
водството на луксозни коли 
BMW AG.

Rio Tinto инвестира 3.1 млрд. USD 
в разширяване на производството

Съвсем не смятаме, че сме успели, все още сме в процес на стабилизация, каза 
гл. изп. директор на Coca-Cola мухтар Кент
▶

Citigroup прие да поддържа комитети по приходите 
и оповестяването на информация в продължение на 
три години

▶

изпълнителният директор на Peugeot Филип Варeн цели до 2015 г. половината 
от продажбите да се реализират извън Европа
▶

Минната компания 
се опитва да измести 
бразилската Vale от 
лидерското място в 
сектора

Един от подгласниците в 
световната минна индус-
трия, австралийската ком-
пания Rio Tinto, ще вложи 
3.1 млрд. USD в разширя-
ване на производствения 
си капацитет. Инвестици-
ята ще даде възможност 
на дружеството да увеличи 
добива с 28% и да заеме 
лидерското място в бранша 
в света, като измести насто-

ящия лидер - бразилската 
Vale. На местна почва ос-
новните конкуренти на Rio 
са BHP Billiton и Xstrata. 
Според прогнозите на Rio 
Tinto инвестицията ще уве-
личи годишния й добив до 
283 млн. тона през 2013 г. с 
възможност за разширяване 

до 333 млн. тона. За сравне-
ние в момента BHP добива 
125 млн. тона на година с 
планове за 155 млн. тона. 
Компаниите, добиващи же-
лязна руда, предприемат 
стъпки за увеличаване на 
капацитета си, за да отгово-
рят на растящото търсене от 
Азия. Въпреки провалените 
преговори за партньорство 
с Rio Tinto в австралий-
ския регион Пилбара BHP 
Billiton все пак успя да по-
стигне производствен ръст 
от 6%. Съвместният проект 
трябваше да спести на две-
те компании разходи за 10 
млрд. USD.
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8295 8223,75
Калай LME USD/т 26545 26300
Олово LME USD/т 2377 2406
Цинк LME USD/т 2376,5 2401,5
Алуминий LME USD/т 2356,5 2342
Никел LME USD/т 23505 23470
Алуминиева сплав LME USD/т 2180 2205

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1336,55 1337
Сребро LME USD/тр.у. 23,58 23,71
Платина LME USD/тр.у. 1668 1673
Паладий LME USD/тр.у. 578 580
Родий LME USD/тр.у. 2275 2275

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 81,29 80,77
Брент ICE USD/б 82 82
Газьол ICE USD/т 699,75 699,75
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,55 3,91
Бензин 95 NYMEX USD/т 780 -
Нафта NYMEX USD/т 742 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 248,30
Царевица Yellow CBT USD/т 217,87
Ечемик Feed ASX USD/т 235,68
Памук No.2 NYBOT USD/т 2475,75
Какао  NYBOT USD/т 2749,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4204,14
Соя No.2 ICE USD/т 439,72
Захар White NYSE LIFFE USD/т 725,40

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.10.2010. 

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 21.10.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

19.10.2010	г.

158,32 157,55 156,78 156,39 154,46 154,46   
12,03 11,97 11,92 11,89 11,74 11,74   
84,95 84,54 84,13 83,72 82,48 82,48   
102,27 101,77 101,28 100,78 99,29 99,29   
770,86 767,12 763,38 759,64 748,41 748,41   
176,15 175,31 174,47 173,63 167,76 167,76   
79,73 79,34 78,96 78,58 76,66 76,66   
155,22 154,47 153,73 152,98 149,25 149,25   
310,50 309,02 307,54 306,06 295,71 295,71   
204,81 203,84 202,86 201,89 195,06 195,06   
237,89 236,76 235,62 234,49 226,56 226,56   
82,25 81,85 81,46 81,07 78,33 78,33   
240,17 239,02 237,88 236,74 228,73 228,73   

до	15.00	ч.	на	19.10.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Смесен - балансиран 4.8712 4.8956 5.0660  4.8712 4.7738   -5.40% 15.10% -10.21% -23.03% 21.01.2008
фонд в акции 6.8737 6.9081 7.1486  6.8737 6.7362   -2.96% 13.97% -6.46% -12.78% 23.01.2008
Смесен - консервативен 10.1555 10.3078 10.5617  0.0000 0.0000   0.95% 0.11% 1.37% 1.44% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1140    2.1140    -15.18% 28.36% -21.82% -57.74% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.5106    2.5106    -15.60% 24.96% -21.70% -51.25% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.3431  11.3374  11.3204 11.3317 11.3317 11.3374 5.54% 0.12% 7.02% 6.37% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.7456  10.6921  10.5852 10.6386  0.0000 -0.16% 3.49% -1.65% 3.38% 06.10.2008
фонд в акции 9.8591  9.8100  9.6629 9.7119  0.0000 -4.58% 8.15% -7.27% -0.95% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.4385    13.3054    -0.87% 5.37% -1.99% 6.06% 14.12.2005
фонд в акции 7.8134    7.7360    -7.65% 10.10% -14.79% -4.86% 01.03.2006
фонд в акции 4.7138    4.6671    -20.27% 11.51% -21.32% -16.17% 21.06.2006
фонд в акции 7.6480    7.4252    -6.25% 11.94% -5.07% -10.42% 05.02.2008
фонд в акции 11.4177    11.0851    8.02% 12.69% 8.76% 3.88% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.1092    12.1092    6.74% 0.17% 8.58% 8.36% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.2691    81.9812  82.2691  -0.80% 1.59% -4.16% -4.53% 20.11.2006
фонд в акции 48.1689    47.9281  48.1689  -7.18% 2.97% -12.97% -13.25% 20.11.2006
фонд в акции 63.9027    63.5832  63.9027  -7.31% 4.72% -7.08% -11.86% 03.10.2007
             
фонд в акции 95.8712    94.4438    -7.31% 3.33% -9.01% -1.33% 04.01.2007
Смесен - балансиран 77.4468    76.2938    -7.19% 2.25% -8.62% -7.84% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31721    1.31457    5.38% 0.73% 6.84% 5.77% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.06922    1.06282    -0.93% 4.21% -2.88% 1.32% 01.12.2005
фонд в акции 0.73398    0.72308    -6.10% 8.59% -11.20% -6.64% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74568    0.74122    1.59% 2.55% 2.68% -10.68% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05119    1.04804    2.47% 0.39% 3.58% 3.34% 07.05.2009

Смесен - балансиран 99.7974    98.8044    -3.34% 6.46% -7.75% -0.14% 07.12.2005
Смесен - балансиран 105.0386    103.9934    -4.76% 5.40% -9.46% 0.96% 06.03.2006
фонд в акции 84.0799    82.8281    -7.18% 9.41% -12.95% -1.97% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 123.0042    123.0042    7.07% 0.52% 7.93% 7.21% 31.10.2007
 93.7139    93.3394    3.80% 2.54% -0.28% -2.41% 01.02.2008
 106.9744  106.8675  106.5469  106.8675  4.34% 0.79% 5.36% 5.21% 01.07.2009

Смесен - балансиран 4.7602     4.7318     -3.20% 7.52% -7.04%*** 4.77% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8937  0.8893  0.8871   0.8827     -16.01% 13.33% -22.78%*** -8.44% 01.06.2009
             
Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.2321     17.1119     -8.00% 6.81% -12.40% 9.43% 28.09.2004
фонд в акции 10.6566    10.5084     -12.68% 9.22% -18.69% 1.19% 05.01.2006
           
фонд в акции 1.1796     1.1622     -8.95% -9.99% -11.21% 1.59% 10.05.2004
фонд в акции 0.7481     0.7370    7.22% 17.35% 4.93% -7.27% 04.10.2006
фонд в акции 1.0167     1.0017    15.95% 10.31% 10.39% 0.06% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.4079  130.2130  129.9531    3.17% 3.23% 4.54% 6.04% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.0513  14.0513  13.9122    -6.63% 8.20% -9.60% 1.68% 17.12.2004
фонд в акции 0.7243  0.7172  0.7101    -3.34% 15.30% -10.31% -7.38% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 789.9469    784.0371    1.29% 5.56% 3.95% -8.66% 09.05.2008
фонд в акции 707.1050    701.8149    -0.27% 6.84% 3.42% -12.03% 09.05.2008

фонд в облигаци 11.3931    11.3931    4.82% 1.30% 5.46% 2.80% 30.01.2006
Смесен - балансиран 118.7976    118.7976    -1.02% 5.35% -3.83% 1.98% 30.01.2005
фонд в акции 6.6469    6.6469    -5.63% 10.59% -11.61% -8.28% 30.01.2006
фонд в акции 10.1504    10.1504    0.81% 2.30% 1.05% 0.87% 30.01.2009
           
фонд в акции 8.1984    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5033  0.5008  0.4983    -4.38% 7.33% -8.24% -21.12% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7363  0.7337  0.7311    -1.38% 3.28% -2.69% -10.08% 19.11.2007
Смесен - консервативен 0.9987  0.9972  0.9957    3.55% 1.08% 4.45% -0.10% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2700  1.2681 1.2662    4.85% 0.22% 6.34% 5.30% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.2920  1.2881 1.2842    5.41% 0.88% 7.19% 5.66% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8666  0.8631 0.8596    -0.33% 3.24% -2.43% -3.15% 16.03.2006
фонд в акции 0.6336  0.6304 0.6272    -6.11% 5.78% -10.02% -9.55% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7184  0.7155 0.7126    -5.88% 4.19% -7.44% -11.71% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0363  1.0363 0.9845    N/A N/A N/A N/A 

Фонд на паричен пазар 1.1830   1.1830    3.26% 0.12% 4.11% 3.70% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0288   до 90 дни  над 90 дни  1.43% 3.45% 2.06% 0.36% 12.09.2005
    1.0135  1.0237      

Смесен - балансиран 7.6130   7.6130    -7.32% 10.22% -6.95% -5.71% 01.03.2006
фонд в акции 6.6146   6.6146    -5.65% 9.90% -8.52% -8.52% 01.03.2006
фонд в акции 2.9441   2.9441    4.98% 15.70% 4.15% -29.17% 05.04.2007
фонд в акции 10.5551   10.5551    1.21% 1.81% 2.33% 2.96% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7887                                           0.7848                      0.7828                                    0.7770              0.7770 0.7809  0.7615 7.08% 12.19% -0.04% -5.55% 22.05.2006
фонд в акции                             0.4379                                           0.4357                      0.7828                                                     0.4314              0.4314 0.4336  0.4228 4.96% 15.75% -3.64% -21.51% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 106.3234                                                  105.0172                                                       104.2335   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 321.6345    320.6711    2.91% 0.40% 3.93% 7.01% 17.11.2003
 13.5375    13.2707    2.83% 2.51% 2.79% 6.16% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.3520    11.9887    0.65% 5.26% -1.14% 4.05% 27.12.2005
фонд в акции 8.6587    8.4040    -1.55% 11.21% -5.70% -3.19% 07.09.2005
Смесен - балансиран 21.0101    21.0101    3.60% 4.11% 3.73% 1.64% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6138    6.5807    -2.27% 5.20% -6.20% -11.49% 01.06.2007
Смесен - балансиран 8.0032    7.9632    -1.71% 5.10% -4.51% -6.37% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.7658    11.7365    8.21% 2.98% 9.68% 5.26% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1752    1.1517    -3.94% 5.08% -5.74% 4.03% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0367    1.0263    -1.59% 3.47% -1.19% 1.54% 10.06.2008

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	20.10.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0288	лв. 1.0135	лв. 1.0237	лв.	 1,43	% 	2,06	%

Сентинел	-	Рапид 1,1830	лв. 1,1830	лв. 3,26	% 4,11	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	19	октомври	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,38211 0,00078

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,43030 0,06741

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,37155 -0,00415

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,46449 0,00546

КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,12124 -0,00261

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,98200 0,00553

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62242 -0,00025

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,21749 -0,00353

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,81762 -0,00123

ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,66753 -0,00091

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,09714 0,03358

ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,57856 -0,00050

ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,18016 0,00217

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000

ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,73713 0,00875

ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,24892 -0,00377

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75663 0,00155

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,13213 -0,00098

МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,52037 -0,01952

НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,39729 0,00308

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,05783 0,00011

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,25164 -0,00152

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,93984 -0,02886

НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,54126 -0,00930

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,58093 -0,04387

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,10045 0,00529

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,07961 0,00059

ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,71443 -0,00387

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,87244 -0,01798

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,41103 -0,00020

ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,03140 0,00478

ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1897,24000 -21,62000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 21.10.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

N/A 13.5175 12.3338 8.6459 
322.2768 N/A 12.2914 8.6162 
323.8826 13.4041 N/A 8.5738 
323.8826 13.4041 12.2309 N/A 
 

Piraeus	Funds Цени за дата 19.10.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7,2911 7,0252

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6317 0,6086

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,6117 2,5602

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,4422 9,0756

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,1363 9,8389

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,3962 10,1914

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	20/10/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,241666 € 1,266499 € 1,235458
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,905186 € 0,923290 € 0,900660

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,865498 € 0,882808 € 0,861171

Цените са валидни за поръчки, подадени на 15/10/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	21/10/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,143176 лв. 1,143176 лв. 1,143176 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 21/10/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 
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Спасяването на американските 
банки вече се отплаща добре
Финансовата помощ, 
която правителството на 
САЩ отпусна на банките 
за спасяването им, е доне-
сла печалба от 25.2 млрд. 
USD за държавата, съобщи 
Bloomberg. Според напра-
вените изчисления, ако тези 
пари са били инвестирани 
в най-високодоходните 
30-годишни държавни об-
лигации, печалбата е щяла 
да бъде двойно по-малка. 
Инвестициите на фондовия 
пазар или в злато обаче са 
щели да бъдат по-доходо-
носни, сочат данните на 
агенцията.

След краха на финан-
совите гиганти Lehman 
Brothers, Fannie Mae и 
Freddie Mac американското 
правителство се намеси 
решително и инвестира 
309 млрд. USD в банки и 
застрахователни друже-
ства с цел да ги спаси от 
банкрут. Тези пари бяха 
отпуснати по програма за 
облекчаване на проблем-
ните активи (TARP). При 
анонсирането на програ-
мата през октомври 2008 г. 
мнозинството икономисти, 
анализатори и обикно-
вените хора бяха твърдо 
против такава интервенция. 
Те смятаха, че тези пари, 
веднъж налети за „възкре-
сяване” на финансовата 
система, ще бъдат загубени 
безвъзвратно. Две години 
по-късно обаче програмата 
се оказва не само добра 
за финансовия свят, но и 
за бюджета на държавата. 
От една страна, близо 200 
млрд. USD, или 2/3 от тези 
пари, вече са върнати на 
бюджета, а от друга - те 
са се увеличили с 8%. За 

За изминалите 
две години 

инвестицията в 
американските 
банки е донесла 
доходност от над 8%

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

Суровината 
добави 
62 USD 

към стойността 
си на последната 
борсова сесия. 
Големият интерес, 
който проявяват 
инвеститорите, е 
движещата сила 
за покачването на 
цената

Цената на 
среброто 
отбеля-

за повишение и 
по време на вче-
рашната сесия в 
Лондон достигна 
23.845 USD/тр.у. 
Поевтиняването на 
долара спрямо евро-
то повлия положи-
телно на благород-
ните метали

По време 
на борсова-
та сесия в 

сряда измерителят 
добави 112 пункта 
към стойността си. 
По този начин той 
успя да навакса за-
губеното на сесията 
във вторник

индекс на деня

1.02
▶ процента се повиши 
щатският индекс Dow 
Jones и достигна 11 090 
пункта

Стока на деня

2.54
▶ процента спечели 
памукът на борсата 
в Ню Йорк и достигна 
2492 USD/т

спасяването се отплаща 
Citigroup. Помощта, която 
правителството предос-
тави на банката, достигна 
45 млрд. USD, като към 
момента 33 млрд. от тях са 
върнати. Сделката е доне-
сла на държавата 8.2 млрд. 
USD, или 18% доходност 
от търгуването с акции 
на компанията. Добра 
доходност са донесли и 
10 млрд. USD, отпуснати 
на Goldman Sachs - 14%. 
Други 13% пък е доне-
сла същата инвестиция в 
Morgan Stanley.

Като много важно усло-
вие банките да успеят да 
върнат заемите си анали-
заторите изтъкват ниската 
основна лихва в САЩ. В 
края на 2008 г. лихвеният 
процент беше понижен до 
0.25%, което е най-ниското 
ниво в историята на този 
показател. За търговските 

банки това означава, че 
парите, които заемат от 
централната банка, на 
практика не им струват 
нищо.

Интересен факт е, че 
със спечелените 25 млрд. 
USD може да се покрие 
бюджетът на Комисията 
по ценни книжа и борси за 
следващите 20 години. Това 
изчисление е направено 
от Bloomberg и е на базата 
на бюджета на комисия-
та за 2011 г. Също така е 
пресметнато, че парите ще 
стигнат и за субсидирането 
на всички фермери в САЩ 
за следващите две години.
За разлика от спасяването 
на финансовия сектор оба-
че правителството очаква 
загуба от около 17 млрд. 
USD от инвестираните 80 
млрд. в автомобилните 
гиганти General Motor и 
Chrysler. 

▶ Най-добре за спасяването са се отплатили Citigroup и Goldman Sachs, от които 
правителството е спечелило съответно 8 и 1.4 млрд. USD сНимки bloomberg

Петролът отново изплува над 80 USD/б

На борсата в 
Ню Йорк фю-

чърсите на петрола 
за ноември поскъп-
наха с 0.94%

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

▶ След срива в цената на петрола от вторник  ана-
лизаторите отчетоха като нормално да последва 
положителна корекция

Цената на петрола отново 
се върна над 80 USD/б, 
след като във вторник се 
срина с 4.32% и слезе до 
79.49 USD/б. Най-много 
за покачването на цената 
вчера повлияха данните 
за запасите от гориво в 
САЩ и спекулациите, че 
потреблението на петрол в 
Китай ще продължава да се 
увеличава. Анализаторите 
допълниха, че след толкова 
рязък спад е нормално 
цената да претърпи лека 
корекция нагоре.
Именно Китай беше и глав-
ният виновник за рязкото 
поевтиняване от вторник. 
Изненадващо Китайската 
народна банка взе решение 
да повиши основната лихва 
в страната от 5.31 на 5.56%, 
което се прие негативно от 

Пазарите в Азия 
продължиха да спадат
Решението за вдигането 
на основния лихвен 
процент в Китай потопи 
фондовите пазари 
в Азия и региона. 
Основните опасения 
бяха, че затягането на 
паричната политика 
заедно с мерките 
на правителството 
за ограничаване на 
банковото кредитиране 
ще ограничат растежа 
и потреблението във 
втората по големина 
икономика в света.

Най-много пострадаха 
водещите индекси 
в Япония и Хонконг. 
Nikkei 225 загуби 
1.7% от стойността си 
и затвори при 9381.6 
пункта. Потъването 
на измерителя беше 
водено от енергийните 
компании и местните 
износители. В същото 
време компаниите от 
сектора на недвижимите 
имоти бяха сред най-
губещите в Хонконг. Там 
измерителят Hang Seng 
се понижи с 0.9% до 23 

Nikkei 225 
загуби 1.7% 

от стойността си и 
затвори при 9381.6 
пункта

пазарите. Такова повише-
ние на основния лихвен 
процент се предприема за 
първи път от три години и е 
опит за справяне с инфла-
цията, която през август 
достигна 3.5%.

Не по-малко важни бяха 
данните за енергийните 
запаси на САЩ. По неофи-
циални данни на амери-
канския петролен институт 
запасите от бензин са нама-
лели с 83 хил. барела през 
миналата седмица до 220.2 
млн. барела. Самото тър-
сене на бензин в Америка 
се е увеличило с 2.7% през 
миналата седмица, което е 
най-голямото седмично из-
менение от 28 май насам. В 
същото време предварител-
ните изчисления показват 
ръст при наличностите 
от суров петрол, които би 
трябвало да са се увеличи-
ли с 2.3 млн. барела.
На борсата в Ню Йорк 
фючърсите на петрола 
за ноември поскъпнаха 
с 0.94% и се котираха за 
80.24 USD/б. Търговията 
на сорта Брент с доставка 
през декември вървеше 
с повишение от 1.1% до 
81.99 USD/б. 

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

сравнение доходността 
на 30-годишните прави-
телствени облигации от 
октомври 2008 г. досега се е 
движила средно около 4.1% 
по данни на Bloomberg.
За момента най-добре за 

556.50 пункта.
Регионалният индекс 
MSCI Asia Pacific се 
понижи с 0.3% до 129.41 
пункта. 

Неговият спад 
бе ограничен от 
позитивния край 
на сесията в Китай, 
Тайван и Южна Корея. 
В Китай Shanghai 
Composite се повиши 
с 0.1% до 3003.95 
пункта. Повишенията 
бяха най-силни при 
застрахователните 
компании заради 
очаквания, че те ще 
спечелят най-много от 
по-високите лихвени 
проценти в страната. 

Сребро
USD/тр.у.
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Заедно с нас 
Гърция, Франция, 
Италия и Румъния 
са слабаците от 
Европейския съюз

България е на 70-о място 
по свобода на медиите в 
годишната класация на 
неправителствената орга-
низация “Репортери без 
граници”, която обхва-
ща периода от 1 септем-
ври 2009 до 1 септември  
2010 г. 

Спрямо миналата годи-
на страната ни е загубила 
две позиции. България си 
поделя 70-ата позиция с 
Гърция, Бенин, Коморските 
острови и Кения. Страната 
ни заедно с южната ни съ-
седка се представя най-зле 
от страните членки на ЕС 
по отношение на свободата 
на медиите. 

начело
И тази година няколко 
държави си поделят злат-
ния медал по свобода на 
словото. Това са Финлан-
дия, Исландия, Норве-
гия, Холандия, Швеция и 
Швейцария. Те са на първо 
място от създаването на 
класацията през 2002 г. 
Норвегия е отпаднала от 
лидерската позиция през 
2006 г., а Исландия - през 
2009 г. Тези шест страни 
са пример за спазване на 
правата на журналистите 
и медиите. В тези стра-
ни журналистите дори 
ги предпазват от съдебно 

печата. “Повече от всякога 
ние виждаме, че икономи-
ческото развитие, инсти-
туционалните реформи и 
спазването на основните 
права не е задължително 
да вървят ръка за ръка”, 
коментира Жан-Франсоа 
Жулиар - генерален се-
кретар на “Репортери без 
граници”.

От 27-те страни членки 
в съюза 13 са сред пър-
вите двайсет по свобода 
на печата. Четиринаде-
сет страни са под 20-а 
позиция, а някои дори са 
много по-ниско в класа-
цията - например Гърция 
(70-о), България (70-о), 
Румъния (52-ро), Италия 
(49-о), Франция (44-то). 
Последните две държави 
затвърждават позицията 
си на слабаци по отноше-
ние свободата на медиите 
сред страните основателки 
на общността. 

От “Репортери без гра-
ници” отбелязват, че в 
Румъния се гледа на ме-
диите като на заплаха за 
националната сигурност, в 
Италия десетина журнали-
сти живеят под полицейска 
закрила. 

“В ЕС разликата между 
добрите и лошите ученици 
продължава да се задъл-
бочава. 

В някои демократични 
държави, като Франция и 
Италия, има нарушаване 
на защитата на източници-
те, медийната концентра-
ция, политическа намеса в 
работата на журналистите 
и дори изправяне на жур-
налисти пред съда”, пи-
ше в годишния доклад на 
“Репортери без граници”. 
Въпреки това държавите 
от ЕС си остават едни от 
малкото, където медиите 
може да съществуват при 
приемливи условия.
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Със Заповед № Т-РД-14-77/13.10.2010г. на министъра на икономиката, 
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преследване. Според до-
клада САЩ заемат 20-а 
позиция.

Губещият  
европейски съюз
Класацията показва друга 
много интересна тенден-
ция - че ЕС губи статута 
си на лидер по отношение 
спазването на свободата на 

икономически  
растеж и свобода
На фона на сходното иконо-
мическо развитие на Брази-
лия, Русия, Индия и Китай 
(БРИК) е налице огромна 
разлика в свободата на сло-
вото в тези страни, показва 
класацията за 2010 г. 

Бразилия е на 58-о място, 
като там има благоприятни 
законодателни промени. Тя 
се е изкачила с 13 места. 
Индия пада със 17 позиции 
и е на 122-ро. Русия е 140-а, 

Китай е на 171-во място, за-
щото в страната има голяма 
цензура.

Там не е добре да  
сте журналист

Ако в предишните го-
дини “Репортери без 
граници” посочи с пръст 
адското трио Еритрея, Се-
верна Корея и Туркменис-
тан, тази година групата 
на лошите ученици вече 
е от 10 държави. Трио-
то се допълва от Иран, 

Мианмар, Сирия, Судан, 
Китай, Йемен и Руанда.  
В последните 10 страни 
дори има преследвания 
на пресата и даже тотална 
липса на информация. 

За първи път от създава-
нето на класацията Куба 
не е част от последните 
10, но все пак заема 166-о 
място от 178. Ситуацията 
там обаче не се е подобри-
ла значително, отчитат от 
“Репортери без граници”. 

Красимира Янева

Критерии на класацията 
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Десни идеи се появиха в 
поръчан от Първанов доклад
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Да се въведе бюджетен борд с дефицит от максимум 3%, 
предлагат от Икономическия и социален съвет 

Предложения   
Ключови 
приоритети   

1 Административни и 
законодателни реформи

ускорено изграждане на 
електронно правителство 
до 2011 г.

децентрализация на функ-
ции и оптимизация на броя 
на общините

намаляване състава на 
депутатите и общинските 
съветници

ефективно намаляване на 

▶

▶

▶

▶

административните бари-
ери и тежести пред бизнеса. 

2инвестиции в транс-
портната инфра-

структура

3Кардинални промени 
в образователната 

система
преструктуриране на про-

фесионалното образование 
и квалификацията

преориентиране на 
висшето образование от 
хуманитарната сфера в 
техническото и матема-

▶

▶

тическото образование
въвеждане на добровол-

но пансионатно обучение 
за непълнолетни лица от 
социално слаби групи 

4инвестиции в безвъ-
глеродна енергетика, в 

енергийна ефективност и 
Веи предимно за собстве-
но потребление 

5 Привличане на чужди 
инвестиции в инова-

тивни и високотехноло-
гични отрасли с висока 
добивна стойност

▶
оптимизиране на използ-

ването на селскостопанска 
земя чрез въвеждането на 
данъчни облекчения за не-
обработваемите земи

икономически растеж чрез 
експанзивен износ 

6Повишаване на зае-
тостта чрез включва-

не и на нискоквалифицира-
ни кадри, нискообразовани 
и неграмотни.  

Това трябва да бъде под-
крепено със стимули, санк-
ции и принуда, бюджетна 
поддръжка и инвестиции

▶

▶

▶

Десни идеи за бързото и 
стабилно развитие на ико-
номиката в България пред-
лагат от Икономическия и 
социален съвет (ИСС). Това 
става ясно от техен доклад 
на тема “Стратегически 
приоритети на българска-
та икономика в контекста 
на Стратегията “Европа 
2020”, изготвен по поръч-
ка на президента Георги 
Първанов. Предложенията 
предстои обстойно да бъ-
дат обсъдени следващата 
седмица с представители 
на правителството, бизне-
са и неправителствените 
организации.

Разлики
За разлика от годишния 
икономически доклад, из-
готвен от експерти от БАН 
отново по поръчка на пре-
зидента, където се предла-
гаха идеи с ляв привкус - за 
отпадане на плоския данък 
и въвеждане на облагане 
само за хора с над 1000 
лв. месечна заплата, сега 
предложението на ИСС 
силно наподобява това на 
СДС за въвеждането на 
“фискален борд”. В кон-
цепцията на съвета обаче 
той е наречен “бюджетен 
борд”. 

Независимо от наиме-
нованието идеята е една 
и съща. Чрез него трябва 
да се постигне фискална 
стабилност в страната. Тя 
може да харчи само толко-
ва, колкото печели. 

еднакви  
предложения
Сините са подготвили из-
менения в Закона за ус-
тройството на държавния 
бюджет, които изискват 
балансиран бюджет или 
излишък, като само по из-
ключение на криза или 
природно бедствие с 2/3 
от гласовете на всички де-
путати може да се допусне 
дефицит от 3% от БВП. 
ИСС, който е изготвил 
стратегията по поръчка на 
президента, предлага нещо 
подобно. 

Според тяхната концеп-
ция трябва да се създаде 
закон за бюджетния борд, 
който разрешава отклоне-
ние на бюджетния дефицит 
до 3%. 

Това означава, че дър-
жавата няма право да из-
вършва разходи, ако няма 
приходи, обясни председа-
телят на Българската сто-
панска камара Божидар 
Данев, който е член на 
ИСС от групата на рабо-
тодателите.

Петте цели за  
икономически бум
В концепцията са заложе-
ни пет цели за стремглаво 
развитие на българската 
икономика. Те бяха напъл-

но подкрепени от бизнес 
средите у нас, въпреки че 
изглеждат трудно пости-
жими само за 10 години. 

Приоритет е заетостта 
на населението от 20- до 
64-годишна възраст да 
стане 76% при заложени 
75% в стратегията “Евро-
па 2020”. Инвестициите в 
научноизследователската 
и развойната дейност пък 
трябва да нарастват от 1.4 
до 2% от БВП до 2020 г.

Силен акцент се поставя 
и върху образованието. 
Заложено е до 2020 г. най-
малко 36% от младото по-
коление да има завършено 
висше образование, а бед-
ността да намалее с 20%. 
От ИСС също предлагат 
пансионатно образование 
за всички непълнолетни от 
социално слаби семейства 
или хора от малцинствата. 
Според концепцията това 
ще доведе до по-добро 
социално включване на 
тези групи хора. С десен 
привкус е и идеята как да 
стане това приобщаване 
- с лишаване от социални 
помощи при нежелание за 
включване в програмата 
или използване на меха-
низма “образование срещу 
социално изключване”. 

Според нея нивото на 
БВП на нашата страна 
трябва да надхвърли 60% 
от средното равнище на 
Европейския съюз. Това 
според съвета е напълно 
реалистична минимална 
цел. Тя може да бъде осъ-
ществена при седемгоди-
шен икономически ръст от 
минимум 5%.

Положителни  
страни
Българската икономика 
има и доста положителни 
страни с голям потенциал, 
се подчертава в концепци-
ята. Такива са ниското рав-
нище на държавен дълг и 
преки данъци, некапитали-
зираното геостратегическо 
положение на страната за 
развитие на транспортни 
пробиви и връзки, както 
и значителният потенциал 
на земеделието и животно-
въдството. 

Според концепцията ико-
номиката на страната ще 
разполага с голям резерв, 
ако се осветли сивата ико-
номика, а също и ако се 
оползотворят правилно 
природното, географското 
и историческото наслед-
ство. 

Едно от най-значимите 
предимства на икономи-
ката ни обаче е огромният 
инвестиционен ресурс на 
държавата от предписа-
ни емисионни единици по 
Протокола от Киото, над-
хвърлящи 2 млрд. EUR до 
2012 г. 

елена Петкова

Поръчаният от президента Георги Първанов доклад за стратегическите приоритети на българската иконо-
мика предстои да се обсъжда следващата седмица
▶

Снимка Емилия коСТадинова
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Годишната прогноза за раз-
мера на усвоените средства 
от оперативните програми 
е изпълнена на 49.90% към 
края на третото тримесечие, 
а тази,  свързана с размера 
на договорените - на 81.55%. 
Това показва справка на Ми-
нистерския съвет,  изготвена 
за в. „Пари”. Управляващите 
са преценили, че в края на 
септември реално разпла-
тените средства трябва да 
бъдат около 972 млн. EUR, 
а договорените - 2.8 млрд. 
EUR. Вместо това отчетът 
показва, че бенефициентите 
са получили близо 485 млн. 
EUR, а са договорени 2.3 
млрд. EUR. 

 Разминаването към края 
на третото тримесечие е 
показателно, че дори и към 
края на годината не можем 
да се надяваме предвари-
телно начертаният план да 
бъде изпълнен. От друга 
страна обаче,  договорените 
субсидии са на 80-90% от 
предварителните планове, 
така че, ако се пристъпи 
към ударно разплащане по 

прогнозата за усвояване на  
европарите е изпълнена на 50% 

Нарушения 
ДФЗ има да  
събира 230 млн. 
лв. по САПАРД
До края на 2011 г. Дър-
жавен фонд „Земеде-
лие” (ДФЗ) трябва да 
събере 230 млн. лв. по 
268 проекта с нередно-
сти по САПАРД, вписа-
ни в книгата на длъж-

ниците. Това съобщи 
изпълнителният дирек-
тор на фонда Светослав 
Симеонов. Проектите в 
книгата на длъжници-
те, по които е установе-
но, че има нарушения, 
са платени напълно или 
частично. В момента 
200 фирми съдят ДФЗ 
заради това, че трябва 
да връщат средства по 
САПАРД. До момен-

та са спечелени 5 дела, 
научи в. „Пари”.
Ако България не успее 
да събере неправомерно 
платените средства или 
изгуби делата, страната 
губи сумата от 230 млн. 
лв. два пъти. Първи път, 
защото парите са изпла-
тени на бенефициенти, 
и втори път, тъй като 
трябва да ги възстанови 
на Брюксел.

европари

Очакванията и реално изплатените суми се разминават  
най-драстично по програма „Околна среда”

проектите, статистиката 
може да се промени в по-
положителна насока.

Годишната прогноза за 
усвоените и договорените 
евросубсидии се прави чрез 
т.нар. система LOHTAR, 
като тя се разделя на 4 по-
малки прогнози за всяко 
тримесечие.

изоставащи  
и отличници
Най-голямо разминаваме 
между очаквания и реално 

изплатени или договорени 
суми към края на септем-
ври има при Оперативна 
програма „Околна среда” 
(ОПОС). Прогнозата по нея 
е изпълнена на 18.66% при 
плащанията и на 61.34% по 
отношение на договорени-
те субсидии. Разплатените 
средства са около 33.8 млн. 
EUR, или 2.31% от заложе-
ното по програмата европей-
ско финансиране, а догово-
рените - 405 млн. EUR, или 
45.05% от прогнозата. 

Под 50% изпълнение на 
прогнозата за реално раз-
платените средства има и 
при програмите „Регионал-
но развитие”, „Развитие на 
човешките ресурси” и „Ад-
министративен капацитет” 
(вж. графиката за повече 
информация). В „златната 
среда” попадат програмите 
„Транспорт” и „Техническа 
помощ”. Програма „Кон-
курентоспособност” пък 
е пример за това, че може 
да има и преизпълнение на 
прогнозата. Това обаче е по-
скоро условно, тъй като ре-
зултатът се дължи на старта 
на инициативата JEREMIE, 
с което бяха преведени 200 
млн. EUR към Европейския 
инвестиционен фонд за съз-
даването на холдингов фонд. 
До момента обаче плащания 
до крайни бенефициенти 
обаче не са извършени, тъй 
като предстои избор на фонд 
мениджъри. Те ще управля-
ват средствата от холдинго-
вия фонд.

При повечето програ-
ми прогнозата, свързана с 

размера на договорените 
субсидии, варира между 
80 и 90%. Най-близко до 
предварителната прогноза 
е Оперативна програма „Ре-
гионално развитие”, тъй ка-
то тя е изпълнена 94.89%.

Най-актуалното
Към 19 октомври реално 
разплатените средства по се-
демте оперативни програми 
възлизат на около 670 млн. 
EUR, или 8.23%, показва по-
следната справка на Минис-
терския съвет. Договорени са 
2.8 млрд. EUR, или 34.84% 
от средствата по програмите. 

Най-високи резултати по 
отношение на плащанията 
има по програма „Адми-
нистративен капацитет” и 
„Конкурентоспособност” 
(вж. обяснението по-горе). 
Най-слабите пък са свърза-
ни с програма „Транспорт”, 
по която са разплатени ед-
ва 4.81%. От една страна, 
липсват проекти, а от дру-
га - те са на доста висока 
стойност, така че успешното 
изпълнение дори и на 1-2 ще 
увеличи резултатите, свърза-
ни с плащанията, обясняват 
експертите. 

Дарина Черкезова

Статистика
17.7% са платени 
по селската  
програма, по  
рибарската - 0.4% 

Общо 17.7% от средства-
та по Програмата за раз-
витие на селските райони 
(ПРСР) са изплатени към 

▶

11 октомври, показват 
данните на Държавен 
фонд „Земеделие”. Догово-
рените субсидии по про-
грамата са 30.6%. Общият 
бюджет на програмата е 
3.3 млрд. EUR.

По програма „Рибарство” 
са платени 0.4% и са дого-
ворени 5% от бюджета по 
програмата, който възли-
за на 106.7 млн. EUR. 

▶

Догодина
европроектите 
ще се подават  
и on-line 

До края на 2011 г. бенефи-
циентите ще могат да 
подават европроектите 
си по електронен път, 
научи в. „Пари”. В момен-
та все още се работи по 
техническото задание. 
Идеята е документите 

▶

да се подават през специ-
ална нова опция на сайта 
eufunds.bg. Бенефициен-
тите само ще трябва 
да попълнят формуляра 
за проекта и да го подпи-
шат с електронен под-
пис. 

През сайта те дори ще 
могат да проследяват и 
на какъв етап е той - дали 
вече се проверява или не и 
т.н., почти като колетна 
пратка.

▶

Транспорт*

Околна среда

Регионално развитие

Развитие на конкурентоспособността на българската икономика

Техническа помощ

Развитие на човешките ресурси

Административен капацитет

УСВОЯВАНЕ НА ПАРИ ОТ ОПЕРАТИВНИТЕ ПРОГРАМИ КЪМ ��.��.���� г. , в млн. EUR

*Сумите са закръглении

Потенциално финансиране от ЕС Реален % на усвояване Прогнозиран % на усвояване

1 624.48

1 466.43

1 361.08

987.88

48.30

1 031.79

153.67

Изплатени суми към ��.��.����

71.00

33.85

81.08

219.65

3.00

47.71

28.56

4.37 7.85

12.37

17.61

19.58

9.95

15.06

45.16

2.31

5.96

22.23

6.22

4.62

18.58
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Забавени плащания по САПАРД докарват 
производител на гъби почти до фалит
От компанията разчи-
тат на китайски инвес-
титор, за да стабили-
зират финансовото си 
състояние

Гъбарството не е лесен 
бизнес, а когато не ти пре-
веждат спечелените евро-
пейски субсидии, бизнесът 
става още по-труден и дори 
невъзможен. Това разказва 
управител на „Търговия на 
едро - Червен бряг” Па-
вел Хинов. Дружеството е 
докарано почти до фалит, 
защото служителите от 
Държавен фонд „Земеде-
лие” (ДФЗ) бавят с близо 
година плащането на около 
85-90 хил. лв. субсидии по 
програма САПАРД. Меж-
дувременно компанията 
затъва в кредити. Дори и 
към момента не може да из-
плати начислените около 80 
хил. лв. наказателни лихви 
за просрочие. 

Затова през юли друже-
ството завежда дело срещу 
ДФЗ. Настояват да им бъдат 
покрити наказателните лих-
ви, тъй като обслужването 
на кредита не е затруднено 
по тяхна вина. Освен това 
те оспорват и решението на 
одиторите да не им бъдат 
признати разходи по проек-
та за около 35 хил. лв.  

За няколко хиляди и 
няколко сантиметра
Проектът на „Търговия на 
едро - Червен бряг” е за 
около 800 хил. лв., като по-
ловината от тях са евросуб-
сидии. Дружеството, което 
се занимава с производство 
на култивирани печурки, 
иска да финансира изграж-
дането на предприятие за 
дълбоко замразени зеленчу-
ци и нов гъбарник. Първата 
част от проекта, която е за 
около 600 хил. лв., протича 
почти без проблеми. Вто-
рата обаче е тази, по която 
субсидиите не се изплащат 
в края на 2008 г., а едва в 
края на 2009 г. 

От компанията обясня-
ват, че не само са им заба-
вили плащанията, но и че 
не им признават разходи 
по абсурдни причини, като 
например разминаване в 
габаритите на купените па-
кетираща машина и библи-
отека. Неправилно са били 
разчетени и параметрите на 
една от машините, заради 
което разходите за нея не са 
признати. 

 
Гъбарник  
в бомбоубежище 
„Търговия на едро - Червен 
бряг” е един от средно го-
лемите производители на 
гъби у нас. С тази дейност 
компанията се занимава от 
2004 г., като първият им 
гъбарник е в бивше бомбо-
убежище. То се намира под 
административната сграда 
на приватизирано плодох-
ранилище, в което преди 
години са били съхранява-
ни военновременни храни-
телни запаси. През 2006 г. и 
самото плодохранилище е 
превърнато в гъбарник.

„Условията в бомбоубе-
жището са подходящи за 
производство на гъби, тъй 
като температурата там е 
сравнително постоянна и 
не се правят големи разходи 
за охлаждане на помеще-
нията”, обяснява Хинов за 
любопитния факт за мяс-
тото на производство на 
гъбите. Той уточнява, че 
гъбите растат при темпера-
тура между 14 и 20 градуса 
по Целзий. 

В момента компанията 
произвежда прясно опако-
вани и мариновани гъби за 
вътрешния пазар. Месеч-
ният капацитет е около 2-3 
т, но фирмата има възмож-
ност да достигне и 4 т на 
месец, обясняват оттам.

Спасение от Китай
От дружеството казват, че въ-
преки всичко преживяно до-
тук във връзка с европроекта 
им не са изгубили надежда и 
ако се разрешат проблемите 
им с начислените лихви по 
просрочения кредит, биха 
кандидатствали за нови суб-
сидии, за да разширят цеха 
за дълбоко замразяване. В 
момента изчакват хода на 
делото срещу ДФЗ и се оп-
итват да предоговорят заема. 
Надеждата им, че нещата в 
бъдеще ще се оправят обаче, 
не е свързана със съдебната 
система или нови евросуб-
сидии, а с инвеститор от 
Китай.

„Чрез Лесотехническия 
университет се свързахме 
с китайска фирма, която 

иска да произвежда гъби в 
България, за да ги изнася 
в Европа, и от началото 
на ноември започваме да 
работим заедно”, разказва 
Хинов. Той предпочита да 
не уточнява името на ком-
панията, тъй като все още 
коментират как точно ще 

Наблюдения
За гъбите и 
гъбарите 

Големите и лицензира-
ни производители на гъби 
в България не са много, 
може би около 6. Това 
казва управителят на 
„Търговия на едро - Червен 
бряг” Павел Хинов. 

По думите му основ-
ната част от гъбите 
се произвеждат в Бла-
гоевград, Любимец, Асе-
новград, Стара Загора, 
Враца и Плевен. Често 
обаче се появяват малки 
„гаражни гъбари”, които 
използват гаражи за про-
изводството на продук-
цията. 

„Заради кризата много 
от производителите 
намалиха производ-
ството си, тъй като 
трудно покриват раз-
ходите за мицел, ком-
пост, за ток и т.н.”, 
казва Хинов.

Към момента изкупни-
те цени на най-масови-
те гъби - печурките, са 
около 2.50-3.20 лв./кг. 

Цените са били подби-
ти с около 20-40 ст. през 
юли - август заради  
внос от Полша, допълва 
българският производи-
тел.

▶

▶

▶

▶

▶

800
▶ хил. лв. е стойността 
на проекта на „Търговия 
на едро - Червен бряг”, 
чрез който се финансира 
изграждането на пред-
приятие за дълбоко зам-
разени зеленчуци и нов 
гъбарник

всеки месец около 2-3 т печурки се произвеждат в бившето бомбоубежище и пло-
дохранилище на „Търговия на едро - Червен бряг” 
▶

Така изглежда китайската гъба шийтаке, която скоро ще се произвежда и в Червен бряг▶

бъдат поделени дейностите 
и инвестициите в съвмест-
ния им проект. 

Всъщност идеята е да за-
почнат производство на ки-
тайска гъба шийтаке. Според 
Хинов този вид гъба не се 
продава на българския пазар 
и само в района на Велико 

Търново има производство 
на мицел от нея. На Запад 
обаче тя е много ценена, 
тъй като има научни изслед-
вания, които доказват, че 
действа противораково. Тя 
била най-близка до друга 
гъба с традиции в България 
- кладница, но пък цената й 
била двойно по-висока. На 
пазара в Словакия цената 
на шийтаке е 8 EUR, а на 
кладницата - 4 EUR, дава  
пример Хинов. За сравнение 
печурката е около 1.5 EUR 
и при това е сезонна. За да 
започне производството, ще 
бъдат направени подобрения 
в производствената база, ка-
то изчисленията към момен-
та показват, че ще са нужни 
около 30 хил. лв.

Досега гъбите шийтаке 
в Европа са били внасяни 
директно от Китай, с което 
времето за продажбите им 
се скъсява, тъй като, дока-
то пътуват, те губят част от 
срока си на годност, разказва 
Хинов. Ако гъбата се про-
извежда в България обаче, 
търговецът ще има много 
по-дълъг срок и това е основ-
ната причина, за да започнат 
производството й тук, обяс-
нява той.

А колко ще е първата 
реколта на китайските гъ-
би  шийтаке и ще бъде ли 
осъден фонд „Земеделие”, 
само времето ще покаже. 

Дарина Черкезова
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Господин Накашима, 
по-рано тази година Sony 
обяви промени в менидж-
мънта си в България. 
Защо се стигна до тази 
стъпка?

- България е един от най-
обещаващите пазари, що 
се касае до потенциала за 
ръст на приходите на Sony. 
Искаме да помогнем на биз-
неса ни да расте и затова ре-
шихме да централизираме 
управлението си. Това е и 
моята роля. Що се касае до 
оптимистичната ни прог-
ноза за пазара тук, тя идва 
директно от централата ни 
в Япония. Анализатори-
те ни предоставиха мно-
го обещаващи сигнали за 
България и затова решихме 
да действаме активно и да 
развиваме компанията тук. 
Това именно е и моята роля 
- да помогна за разраства-
нето на бизнеса на Sony в 
страната ви.

Кои от сегментите на 
бизнеса ви очаквате да се 
развиват най-бързо? 

- Според анализаторите 
от GfK пазарът на телеви-
зори е най-перспективен. 
В момента техният дял от 
пазара на бяла техника е 
около 60-70%, което ги пре-
връща в приоритет и за нас. 
Други важни аспекти от 
бизнеса ни са лаптопите и 
дигиталните камери. Това 
са и приоритетите ни за 
България в този момент. 

Преди година пазарни-
ят дял на Vaio бе около 
1.5%. Има ли ръст в този 
сегмент и как планирате 
да разширите пазарното 
си присъствие?

- Ние не гоним голям 
обем продажби, поне така-
ва е философията на бранда 
ни Vaio. Позиционирането 
му е по-скоро свързано с 
хората, които искат качест-
во от продукта си. Затова 
според нас пазарният дял 
не е най-адекватният метод 
за измерване на успеха на 
лаптопите ни. По-скоро се 
опитваме да се представим 
на ниво, така че да гаранти-
раме качество за клиентите 

▶

▶

▶

Очакваме до 15% ръст 
на пазара на електроника
Основният фокус на компанията ни е 
да увеличи продажбите на телевизори, компютри и камери

си и да поддържаме добрия 
имидж на бранда. 

Планирате ли да пред-
ставите нови модели на 
компютърния пазар?

- В момента продължа-
ваме да развиваме сегаш-
ното си портфолио Vaio, 
което се състои от 7 ша-
сита в различни цветови 
вариации. Не планираме да 
представяме твърде много 
различни модели, искаме 
да се концентрираме върху 
сегашните. Що се касае до 
разширяването на присъст-
вието ни на този пазар, ще 
се опитаме да залагаме на 
повече маркетингова дей-
ност и по-добро качество. 

Може ли да очакваме, че 
ще свалите цените на 
Vaio, за да имате достъп 
и до по-ниския потреби-
телски сегмент?

- Не, не планираме да 
предлагаме лаптопа на по-
ниски цени. Позиционираме 
марката си в най-високия 
сегмент и искаме да оста-
нем там. В противен случай 
това просто няма да е Vaio. 
Единственият модел, който 
имаме в по-ниския сегмент, 
е от серията W, която при-
надлежи към нетбуковете. 
Не планираме и драстични 
промени в ценовата си поли-
тика при останалите сегмен-
ти от пазара на лаптопи. 

Освен лаптопите те-
левизорите също са сред 
приоритетите ви. Какъв 
е основният акцент при 
тях? Мислите ли, че 3D 
телевизията ще бъде 
водеща?

- Очакваме голямо раз-
витие на пазара на 3D те-
левизори - това е основна-
та насока в развитието на 
компанията ни в момента. 
Искаме да развием тази тех-
нология. Въпреки това засе-
га водещите ни продукти са 
стандартните двуизмерни 
телевизори и естествено 
техниката, свързана с тях. 
Все пак не мисля, че 3D ще 
се превърне във всекидне-
вен продукт, защото хората 
нямат нужда да гледат три-

▶

▶

▶

Визитка
Кой е 
Томохиро 
Накашима 

Томохиро Накашима 
управлява представи-
телство на Sony в Бълга-
рия, Албания и Македония 
от пролетта на 2010 г., 
когато замени на този 
пост регионалния дирек-
тор Ангел Кугийски.

Накашима е част от 
екип на Sony от 1997 г., 
като в кариерата си е 
работил в структури на 
компанията почти в цял 
свят - Сингапур, Пакис-
тан и Иран.

Завършил е универси-
тета Кансай в Япония.

Обича сърфа, футбола и 
готвенето.

▶

▶

▶

▶

измерни новини например. 
Трябва подходящо съдър-
жание, за да има прогрес, и 
тази 3D технология няма да 
бъде доминант. 

Не мислите ли, че 3D те-
левизията дойде малко 
рано? 

- Всеки път при предста-
вянето на нова технология, 
като DVD например, винаги 
има няколко години инку-
бационен период. Според 
мен 2010 г. ще бъде именно 
този инкубационен пери-
од за 3D телевизията, коя-
то тепърва ще се развива. 
Естествено цената на този 
тип устройства има много 
голямо значение. В момента 
тези телевизори все още не 
са особено евтини. Щом 
цените паднат обаче, разви-
тието ще е доста по-бързо. 
Не мога да се ангажирам 
с точна прогноза кога мо-

▶

же да се очаква бум на 3D 
технологиите, но според 
мен има шанс това да стане 
следващата година. Основен 
катализатор обаче ще бъдат 
не цените, а съдържанието. 
Подобно беше развитието 
и с Blu-ray дисковете, и с 
DVD дисковете и т.н.

Какви са очакванията 
ви за пазара на потре-
бителска електроника 
до края на 2010 г.? Какви 
са очакванията ви за 
продажбите за коледни-
те празници и цялото 
четвърто тримесечие?

- За жалост съм в Бълга-
рия едва от половин година, 
което е твърде кратък срок, 
за да мога да преценя паза-
ра. Според партньорите ни 
обаче тази година коледните 
празници ще бъдат доста 
успешен сезон. Затова вече 
зареждаме складовете си с 

▶

различни продукти, за да 
можем да се подготвим за 
продажбите тогава. Не бих 
могъл да се ангажирам с 
конкретна прогноза кой ще 
бъде най-успешният сег-
мент на пазара тази зима, 
но очакванията ни са пози-
тивни и сме готови да отго-
ворим на търсенето.

Може ли да се очаква 
ръст в продажбите на 
електроника през тази 
година? Какви са очак-
ванията за вашата 
компания?

- Според нас продажби-
те на потребителска елек-
троника ще се увеличат с 
10-15% за цялата 2010 г. 
на годишна база. Не мога 
да коментирам резултатите 
конкретно на Sony, но парт-
ньорите ни очакват успешна 
година. 

Христо Ласков

▶

БИЗНес 
теХНОЛОГИИ

Oracle налива 
4 млрд. USD 
в софтуер
Лидерът в производството 
на бази данни Oracle ще 
инвестира 4 млрд. USD в 
разработка на нови техно-
логии и софтуерни паке-
ти през 2011 г. Това заяви 
управляващият директор 

на компанията за страна-
та ни Клод Коларо. Сред-
ствата ще бъдат насочени 
най-вече в операционната 
система Solaris, чиято 11-а 
версия трябва да се появи 
през следващата годи-
на с 400 нововъведения. 
Паралелно с това Коларо 
представи и новата вер-
сия на базите данни на 

компанията MySQL 5.5. 
Очаква се Oracle да насо-
чи и значителни инвес-
тиции към технология-
та Java FX, която Oracle 
придоби с изкупуването 
на Sun Microsystems. Тех-
нологичният гигант няма 
да забрави и софтуера с 
отворен код, коментира 
Коларо. 

Планове 

Интервю Томохиро Накашима, изпълнителен директор на Sony за България
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Електронното правителство не е 
приоритет и за следващата 2011 г.
Стратегията за разви-
тието на електронната 
администрация затъна 
в бюрократични про-
цедури, няма и пари за 
проекта през 2011 г. 

Проектът за електронно 
управление на България 
отново е в застой, алар-
мираха представители на 
водещите ИТ организации 
у нас. Според тях публи-
куваният през пролетта 
проект за е-правителство 
все още не е подписан до-
ри от министъра на транс-
порта, информационните 
технологии и съобщени-
ята Александър Цветков. 
Именно той трябва да 
предложи за междуве-
домствено съгласуване и 
одобрение от Министер-
ския съвет въвеждането на 
електронното управление 
у нас. Впоследствие на 
база на стратегията тряб-
ва да бъде разработена и 
пътна карта за реализа-
цията на проекта. Засега 
обаче това остава само 
като добри пожелания, 
които трябва да се случат 
в необозримо бъдеще, ко-
ментираха от Българската 
асоциация по информаци-
онни технологии (БАИТ), 
Българската асоциация 
на софтуерните компании 
(БАССКОМ), ИКТ Клъс-
търа и Българската уеба-
социация (БУА). Освен 
липсата на каквито и да е 
действия по стратегията  
за следващата година се 
оказа, че не са предвиде-
ни и средства в бюджета 
на МТИТС за реализа-

цията на е-управлението, 
коментираха от четирите 
организации. От ведом-
ството на Цветков обаче 
отказаха да коментират 
изявленията им. За втори 
път БАИТ, БАССКОМ, 
ИКТ Клъстъра и БУА в 
един глас казват, че реално 
по проекта не се работи. 

спирачка
Въпреки заявените от 
ГЕРБ намерения за раз-
витие на проекта за е-уп-

50
▶ хил. EUR годишен при-
ход трябва да имат ком-
паниите, за да попаднат 
в класацията на 50-те 
най-динамични компании

Четири български фирми са сред 50-те 
най-динамични ИТ компании в ЦИЕ
Лидер в класацията 
на “Делойт” и през 
тази година е полски-
ят интернет портал 
“Нетмедия”

Четири български компа-
нии попадат в класацията 
на 50-те най-динамично 
развиващи се технологич-
ни компании в Централ-
на и Източна Европа за 
2010 г.  “Инвестор.БГ” АД, 
“Телерик” АД, “Е-Кард” и 
“Интерконсулт България” 
попаднаха в класацията на 
консултантската компания 

Позиция	 Компания	 Държава	 Сектор	 Растеж
1  Netmedia S.A. Полша Интернет 15 005%
2  TeamNet International S.A. Румъния Софтуер 3 120%
3  Kompan.pl Sp. z o.o. Полша Интернет 2 107%
4  Kentico software s.r.o. Чехия Софтуер 1 781%
5  Investor.BG AD България Интернет 1 633%
6  Sunrise System Sp. z o.o. Полша Интернет 1 362%
7  CROZ d.o.o. Хърватия Софтуер 1 329%
8 Azet.sk, s.r.o. Словакия Интернет 1 126%
9  Viala Kft. Унгария Интернет 1 071%
10  JADE Sp. z o.o. Полша Софтуер 1 027%
11  RacioNet Zrt. Унгария Компютри/периферия 945%
12  Active Vision Kft. Унгария Интернет 862%
13 Arobs Transilvania Software SRL Румъния Софтуер 831%
14  Javatech Sp. z o.o. Полша  Софтуер 780%
15  SARE Полша Интернет 753%
16  AITIA International Inc. Унгария Софтуер 650%
17  Telerik Corp. България Софтуер 646%
18  Crys Computers SRL Румъния Софтуер 635%
19  Fortech SRL Румъния Софтуер 629%
20  KIT Digital Чехия Софтуер 616%
21  BTC Sp. z o.o. Полша Софтуер 587%
22  NET Média Zrt. Унгария Интернет 556%
23  EXECOM d.o.o. Сърбия Софтуер 541%
23  LASTING Software SRL Румъния Софтуер 541%
25  ESET, spol. s r.o. Словакия Софтуер 530%
...
39  E-card Ltd. България Интернет 317%
42  InterConsult Bulgaria България Софтуер 293%

▶ Част от класацията 

Компания	 Приходи	за	2008		 Приходи	за	2009		 Печалба	за	2008		 Печалба	за	2009	
Инвестор.БГ 2 677 3 030 782 567
Телерик 19 466 27 502 - 4 315
Е-Кард - 49 838 0 0
Интерконсулт България 4 830 4 074 566  1 058

Източник: Търговски регистър

▶ Финансови данни (в хил. лв.)

която трябваше да е го-
това до края на ноември. 
Следващия месец трябва 
да бъде готов и подробен 
анализ на приоритетните 
услуги от страна на адми-
нистрацията, които първи 
да бъдат дигитализирани, 
коментират от МТИТС. 

Те отбелязаха, че за след-
ващата година дори не е 
предвидено перо в разхо-
дите на МТИТС за е-упра-
влението. Според Георги 
Брашнаров, председател 

на УС на софтуерната 
асоциация БАССКОМ, на 
електронното правителство 
трябва да се гледа като на 
бизнес проект, който из-
исква инвестиция. От че-
тирите ИТ организации не 
се ангажираха с точна сума 
средства, предвидени за е-
управлението, с мотива, че 
все още не се знае какво се 
очаква от него. 

Изхарчените правилно 
за е-управление средства 
ще доведат до много бърза 

е-управлението е бизнес проект, който ще генерира реална възвръщаемост, смята председателят на 
бАссКоМ георги брашнаров  снимка боби тошев

▶

“Делойт”, след като успяха 
да реализират трицифрен 
ръст на приходите си от 
продажби през 2009 в срав-
нение с 2005 г. От тях на 
най-предни позиции се на-
режда “Инвестор.БГ”, която 
заема петото място с ръст 
от 1633% на приходите за 
последните пет години. Тя 
се изкачва с една позиция 
нагоре в сравнение с ми-
налогодишното класиране. 
Компанията ни се предста-
вя толкова добре поради 
сериозната си подготовка 
в очакване на икономиче-
ската криза, коментира за 
в. “Пари” председателят на 
съвета на директорите на 
“Инвестор.БГ” Любомир 
Леков.

лидерът
Най-динамично развива-
щата се компания в ЦИЕ 
през тази година отново е 
полският интернет портал 
“Нетмедия”. Компанията 

равление, който е и клю-
чът към административ-
ната реформа, в момента 
проектът е на практика 
замразен. Сформираният 
към МТИТС консултати-
вен съвет на бизнеса също 
не е заседавал от няколко 
месеца, твърдят от че-
тирите асоциации. Така 
на практика не се знае 
докъде се е стигнало със 
създаването на пътната 
карта за развитието на 
електронното управление, 

възвръщаемост, смята той. 
През 2011 г. обаче ведом-
ството ще трябва отново 
да разчита само на пари 
по европейски програми, 
с които да дигитализират 
администрацията. 

стъпка
Общото мнение и на че-
тирите асоциации е, че 
не може България да има 
обединена, целенасочена 
и централизирана поли-
тика в областта на ИКТ, 
ако няма специално ми-
нистерство, което да дви-
жи нещата. Създаването 
на такова ведомство бе 
едно от предизборните 
обещания на ГЕРБ. След 
като обаче те поеха упра-
влението на държавата, 
този ресор бе добавен към 
министерството на транс-
порта и съобщенията. 

Според ИТ организаци-
ите основният проблем на 
държавното управление е 
липсата на политическа 
воля за реализацията на 
проекта, както и дейст-
вието на парче - т.е. без 
единна визия и коорди-
нация между различните 
ведомства. Така например 
през миналата година ад-
министрацията е отделила 
около 130 млн. лв. за ИТ. 
Те обаче не са координи-
рани от единно звено, а 
всяка община,  министер-
ство и ведомство сами са 
инвестирали в ИТ услуги. 
Подобно е положението и 
с електронното правител-
ство, което до момента 
струва на държавата над 
100 млн. лв., без обаче да 
има реален резултат. 

христо ласков

се нарежда на първо място 
с близо 15 000% ръст на 
приходите за последните 
5 години. 

Подобрението в средния 
ръст за тази година спрямо 
миналата е индикатор, че 
технологичните компании 
от този регион са устояли 
на въздействието на ре-
цесията, коментира упра-
вляващият съдружник за 
ТМТ групата на “Делойт 
Централна Европа” Дари-
уш Нахила. 

По сектори
Секторният анализ показва, 
че софтуерните компании 
са успели да възвърнат до-
минантните си позиции от 
2006 г. 29 от всичките 50 
най-динамично развиващи 
се компании са именно соф-
туерни. След тях най-до-
бре се представят интернет 
компаниите (общо 17). В 
класацията попадат и по 2 
компании от  телекомуника-

ционния/нетуъркинг сектор 
и този на  компютърните/
периферни устройства. От-
ново 4 от 6-те най-динамич-
но развиващи се компании 
принадлежат към интернет 
бранша, което подсказва за 
невероятния потенциал на 
този сегмент от техноло-
гичната индустрия.

Как са класирани
Класацията на “Делойт” е 
направена на база ръста на 
приходите за последните 
пет години до 2009 г. За 
да попаднат в класация-
та, компаниите трябва да 
са имали годишен приход 
от 50 хил. EUR за всякa 
от разглежданите години. 
Освен това централният 
офис на фирмата трябва 
да се намира в ЦИЕ, тя да 
развива или произвежда 
собствена технология или 
да инвестира големи суми 
за развойна дейност.

Пламен Димитров
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3D телевизия ще има, 
но не сега

 Тепърва се снима първият триизме-
рен филм за възрастни
▶

“Облачно с кюфтета” се 
казва единственият дос-
тъпен на български език 
3D филм. Общият брой на 
филмите достигна почти 
200 през тази година. И 
така, за да им се насла-
дите, трябва да си купите 
освен самия филм (около 
20 USD) още: 3D телеви-
зор (започват от 4000 лв.), 
Blu-ray плейeр (започват 
от 2000 лв.), 3D очила (от 
60 до 200 лв. на чифт). Се-
га разбирате защо продаж-
бите на такива телевизори 
нещо не вървят. Според 
неколкократно коригира-
ните прогнозни данни в 
света около 1.6 млн. души 
ще имат такива телевизо-
ри до края на 2010 г.

Продажбите
Някои телевизии вече за-
почнаха да предлагат на 
потребителите си трииз-
мерно съдържание - на-
пример световното пър-
венство по футбол, турни-
ра по тенис на корт Rolan 
Garros, различни предава-
ния. Вече се снима дори 
първият триизмерен филм 
за възрастни, но какво от 
това?

В началото на годината 
очакванията на анализа-
торите от DisplaySearch 

бяха за малко над 3.6 млн. 
продажби, които впослед-
ствие паднаха до 2 млн. 
А сега са още по-ниски. 
Подобни са прогнозите и 
на ABI Reserach, според 
които обаче през 2015 г. 
продажбите ще достиг-
нат до 50 млн. единици. 
A  технологията тепърва 
прохожда, така че едва ли 
може да се говори за масо-
во навлизане - за сравне-
ние през 2009 г. по света 
са били продадени над 140 
млн. LCD телевизора.

Точни данни за продаж-
бите в България няма, но 
част от производителите 
коментират, че интересът 
към 3D технологията е 
надминал очакванията им. 
От Sony например обясня-
ват, че не могат да смогнат 
с доставките. Но не казват 
колко точно са тези дос-
тавки. Подобно е мнени-
ето и на Божидар Колев, 
президент на “Технопо-
лис”. Според него в тази 
продуктова категория има 
огромен потенциал, но той 
ще се реализира едва след 
3-4 години. 

бавен старт
От историческа гледна 
точка бавният старт на 
всяка нова технология е 

очакван. Това се обяснява 
с липсата на съдържание 
в първите месеци на всеки 
нов продукт - все пак 3D 
технологията доскоро бе 
запазена само за кината. 
Единственият истински 
успешен такъв продукт 
засега е “Аватар”, който 
разби бокс-офис класаци-
ите по приходи.

Но има и устройства, 
които далеч нямат нужда 
от години, за да отлепят от 
дъното и да станат масов 
продукт. Например новото 
поколение таблети, кои-
то са на пазара буквално 
от половин година. През 
седмицата бяха обявени 
данните на редица компа-
нии, от които стана ясно, 
че продажбите на Apple за 
годината (или по-точно за 
половин година) са разо-
чароващите 4.2 млн. броя 
(вместо предварително 
планираните 5 млн.).

За цената 
на главоболието
В случая не високата це-
на е причина за главобол 
за потребителите. Да, 3D 
телевизорите все още са 
скъпи, но те ще поевтине-
ят. Главоболите идват от 
продължителното гледане 
на триизмерна телевизия.

50
▶ млн. 3D телевизора 
се прогнозира да бъдат 
продадени през 2015 г.

До края на годината продажбите ще стигнат 1.6 млн. броя, но 
прогнозите бяха коригирани надолу няколко пъти

В момента се работи по 
технологии, с които 3D 
телевизията да дава удо-
волствие, без човек да си 
плаща за това. Основната 
насока на работата в този 

аспект е ограничаването 
на притока външна светли-
на, която натоварва очите и 
съответно мозъка. Напре-
дък в това отношение има, 
но все още и оплаквания.

Затова и бъдещето на 3D 
технологията засега из-
глежда не толкова розово, 
колкото облачно, независи-
мо със или без кюфтета.

Христо Ласков

6000
▶ лв. минимум трябват 
за цялото оборудване, 
но триизмерното ТВ 
съдържание все още е  
незначително

в момента се работи 
по технологии, с кои-
то 3D телевизията да 
дава удоволствие, без да 
предизвиква главоболие. 
работи се за ограничава-
нето на притока външна 
светлина, която нато-
варва очите и съответ-
но мозъка

▶

снимка bloomberg
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